
Pogotowie reporterskie 
„Głosu" otrzymało wyjaśnię 
nie z Ekspozytury PKS w 
Słupsku na opublikowaną w 
naszej rubryce notatkę po
stulującą wprowadzenie 
zmian w rozkładzie jazdy au 
tobusu kursującego na trasie 
ze Sławna do Jarosławca.

Jak wynika z wyjaśnienia 
PKS, przesunięcie odjazdu 
autobusu ze Sławna na go 
dzinę późniejszą spowodowa 
loby opóźnienia na innych 
trasach, ponieważ jeden au* 
tobus obsługuje kilka linii. 
Spowodowałoby to także u- 
tratę połączeń z pociągami 
i wobec tego projekt ten 
przy obecnym szczupłym id 
borze samochodowym nie 
może być zrealizowany.

Konkurs Literacki „Głosu”

...pogoda
Zachmurzenie zmienne, przelot- 

opatii'. Temperatura dniem 
plus 8 st. C, noc. Około plus 
1 st. C. Wiatry z kierunków po
łudniowo-zachodnich od s do 9 m 
na sekundę.

„Twarz jej była blada i surowa. Najwyraźniej nic widziała nic i ni
kogo poza jednym tylko. W ręku kurczowo ściskała wachlarz; wstrzy
mała oddech... Karenin spojrzał na nią i odwrócił się z pośpiechem, 
by przyjrzeć się z kolei innym twarzom...

Obejrzała się na mgnienie, popatrzyła na niego pytająco, zmar
szczyła lekko brwi, i znów się odwróciła. Powiedziała mu jakby: „Ach, 
wszystko mi jedno", i więcej już ani razu nie spojrzała w jego stronę..."
Ostatnio do redakcji 

napłynęło szereg li
stów, w których czy 
tętnicy zapytują o wa 
runki konkursu literac
kiego „Głosu". W zwią 
zku z tym wyjaśnia
my, że kupony z ozna
czonymi numerami 
konkursowymi należy 
przesiać na adres re
dakcji w przeciągu jed 
nego tygodnia od chwi 
li ukazania się rysun 
ku konkursowego. Od

powiedzi należy prze
syłać tylko na kupo
nach załączonych w 
..Głosie*’; inne kupo
ny nie będą uwzglfd 
niane. Ponadto nad
mieniamy, że nagrody 
za prawidłowe odgad 
nięcie konkursu wylo
sują tylko ci uczest
nicy, którzy bezbłęd 
nie odpowiedzą na 
wszystkie dziesięć za
mieszczonych rysun
ków.

Przyjaźń 
między naszymi narodami 
jest wieczna i niewzruszona 

Polska delegacja 
rządowa 

w Tientsinie

(KUPON KONKURSOWY ZAMIESZCZAMY 
NA 2 STRONIE)

Na cześć święta klasy robotniczej

Załogi „Bytowianki” 
i Koszalińskich Zakładów 

Kruszyw Mineralnych 
podjęły cenne zobowiązania
Otrzymaliśmy pierwsze met 

dunki o zobowiązaniach pro
dukcyjnych podejmowanych 
na cześć święta pracy przez 
zakłady produkcyjne naszego 
województwa. Zobowiązania 
podjęły m. in. spółdzielnia

Str. 3. — O kółkach 
rolniczych i walce kła 
sowej. — Dziwna de
cyzja;

Str. 4 — Miodowe 
zyski. W kręgu na
szych spraw;

Str. 6. — Maszka
ry, Sport, Świat w py 
łaniach. Magazyn 
..Głosu".

pracy odzieżowo-skórzana 
„Bytowianka" w Bytowie i 
Koszalińskie Zakłady Kru
szyw Mineralnych.

A oto zobowiązania załogi 
„Bytowianki": grupa produk 
cyjpa Marii Dys wykona w 
miesiącu kwietniu 200 ubra
nek poza planem, zaś grupa 
Mieczysławy Ptak 108 ubra
nek. Ogółem pracownicy „By 
towianki" postanowili wypro 
dukować w miesiącu kwiet
niu ponad plan różne artyku
ły wartości ponad 66 tys. zło 
tych.

Pracownicy Koszalińskich 
Zakładów Kruszyw Mineral
nych zobowiązali się przekro 
czyć plan produkcyjny w mie 
siącu kwietniu o 10 procent. 
Wyprodukują oni m. in. 10 
tys. płyt chodnikowych. War 
tość ich zobowiązań wyniesie 
ponad 20 tys. zł.

(old)

Str 1 Rozmowa ty
godnia. •

Str. 3. — Uszkodzo 
ne ogniwo — Wacław 
Nowak;

Organizacja 
spółdzielni 
mleczarskich 
tematem dzisiejszego 
posiedzenia 
Prezydium W RN 

Na dzisiejszym posiedzeniu Pre
zydium WAN omówiona będzie 
ui. ta. organizacja spółdzielni 
Mleczarskich oraz realizacja u- 
chwały Prezydium WRN w spra
wie właściwego zaspokojenia po
trzeb mieszKańców nagiego wo
jewództwa w dziedzinie ostał 
i dalszego roewoju rzemltw** In 
dywlduainaea 1 haadlu.

Na zdjęciu: 
Premier Cy
rankiewicz u 
przewodniczą
cego ChRL 
Mao Tse Tun- 
ga.
CAF — Zyg
munt Wdowiń- 
ski. Radiofoto 
z Pekiuu.

TIENTSIN. W środę rano 
polska delegacja rządowa 
przybyła z Pekinu do Tient- 
sinu. Premierowi Cyrankiewl 
ęzowi towarzyszy premier 
Ćzou En-lai. Podróż i>ocią- 
giem z Pekinu trwała prze
szło dwie godziny. Z okna wa 
gonu rozpościerał się nieco
dzienny widok—pola ryżowe o 
kryte śnieSiem. Powitanie poi 
skiej delegacji rządowej w

(Dokończenie na str. 2)

CRZZ
rozważa możliwości 
powołania
komisji 
młodzieżowy cli 
przy z w. za w.

WARSZAWA. CRZZ uwzglę 
dniając postulaty Związku 
Młodzieży Socjalistycznej, roz 
waża obecnie możliwości po
woływania i działalności ko
misji młodzieżowych przy 
związkach zawodowych. Utwo 
rżenie takich komisji pozwoli 
na szersze wykorzystanie twó 
rczej inicjatywy młodzieży 
pracuj ąćej oraz przyczyń! się 
do szerszego zainteresowania 
ogniw związkowych problem a 

i mi •tiodaieżowymŁ

Na zdjęciu: Premierzy Cyrankiewicz i Czou En-lai na 
lotnisku w Pekinie.

CAF — Zygmunt Wdowiński. Radiofoto z Pekinu

W powiecie slawneńsklm 
istnieje pięć spółdzielni 
produkcyjnych, a mianowi
cie w Baniewie, Tyniu, 
Krupach. Korlinie i PieSz 
czu. W niektórych z tych 
spółdzielni zmieniono po 
szczególne punkty statutu, 
dostosowując Je bardzie 
do miejscowych warunków

Ostatnio spółdzielnie prndug 
cy.lne powiatu sla wneńsklec 
powołał) do żyda Powiatów' 
Związek Rolniczych Spóldrl"! 
ni produkcyjnych. Wybrano 
radę Związku w tlnśel dzle 
Węciu członków I Hoobowe 
prezydium rady, w skład któ 
ergo weszli: Henryk Lipka - 
spółdzielca z Banlewa, Frań 
Ciszek IJgus — spółdzielca z 
pieszczą i Michał Sadło — do 
tyehczasowy Inspektor statu

towo-oręanizacyjny. spółdzielni 
produkcyjnych przy Prezy
dium PKN.

W Sławnie 
powstał Pow. 

Związek Rolniczych
Spółdzielni 

produkcyjnych
Związek nakreMH sobie ni 
pujące zadania: obrona in 

terenów zrzeszonych spółdziel 
ni i Ich członków, doskonal** 
ni* spółdzielczych form go- 
s podarowania na roli, podno-

l KŁAD OBOPÓLNYCH 
KORZYŚCI

Zawarcie umowy 
handlowej 
między Polską 
a ZSRR

MOSKWA. W wyniku pomyśl
nie zakończonych polsko-radziec 
kich rozmów handlowych, dnia 
9 bm. podpisano w Moskwie 
protokół o wzajemnych dosta
wach towarów międey obu kra
jami na rok 1957.

Związek Radziecki będzie do 
starczał Polsce rudy żelaza, 
manganu i chromu, bawełnę, 
ropę naftową i produkty nafto 
we, metale kolorowe, apatyty, 
urządzenia przemysłowe oraz fn 
ne towary niezbędne dla pol
skiej gospodarki.

Polska będzie eksportowała 
do Związku Radzieckiego węgiel, 
cynk, rudowęglowce, trawlery 
rybackie, parowozy szeroko I 
wąskotorowe, wagony pasażer
skie i towarowe oraz inne tow> 
ry Obroty towarowe między 

I Polską a Zw. Radzieckim znacz 
nie wzrosną w porównaniu z 
r, 1956.

(Dokończenie na str. 2)

wenie poziomu dzlcłalności 
zrzeszonych spółdzielni w za- 
kresie wykonywania Ich za- 
«jń gospodarczych I społecz
no wychowawczych, umacnia 
nlo sami:eządno«cl > demokra
cji v. ewnątrzjpółdzielczej, na
stępnie troska o wzrost za 
możności l kultury członków 
spółdzielni oraz krzewienie 
Idei socjalistycznej przebudo 
w> w,| w oparciu o pełną 
tobrowolnośC chłopów, w o 
parciu o osiągnięcia nauki 1 
techniki.

Podobny związek Jak w 
powiecie sławneńskim po 
wstał także na terenie po- 
wlątu złotowskiego, gdzie 
istnjeią 4 spółdzielnie pro
dukcyjne. Nad powołaniem 
swych związków pracują 
także spółdzielcy w innych 
powiatach. J. 1.

Po 6 miesiącach 
przerwy 

pierwszy polski statek 
przepłynął
Kanał Sueski

GDAŃSK. 19 bm. — po 9 mlo- 
alącach przerwy. spowodowanej 
działaniami wojennymi na Bil 
skini Wschodąle — przez Kanał 
Sueski przepłynął pierwszy sta
tek bandery polskiej „Deinbo-y- 
ski“ wiozący z Rotterdamu da 
Chin ponad 8 tys. ton drobnicy. 
Drugi-n polskim statkiem, który 
przepis nlo przez Sucz przypusz
czalnie 1$ bm będzie „FiWJ“. 
rnajdb.lący się obecnie w Zatoce 
Biskajskiej w drodze ńa D*leu 
Wschód.

Statkiem, który pierwszy przw 
płynie przez Kanał Sueski w dre 
dze ■ Chin do kraju będzie „b*u 
gorzała Fornalska'] jednostka spa 
dztewao* w Port Saldzie 11 bm.

CZY ZNASZ LITERATURĘ PIĘKNA?

- JAK DONOSZĄ z Jeme
nu, prowadząca tam docho
dzenie w sprawie sporu j® 
meńsko brytyjskiego komisja 
Ligi Arabskiej została dnia 
10 bm zaatakowana przez żoł
nierz*’ angielskich. Dwie oso
by towarzyszące komisji zo
stały zabite.
- W ŚRODĘ po południu 

premier Jordanii Sulelmon 
Nabulsi zakomunikował kró
lowi Huseinowi, iż poda je się 
do dymisji. „Król Husein — 
donosi z Ammanu korespon 
dent agencji United Press — 
przyjął rezygnację natych- 
miast”. A * *
- W MOSKWIE podpisano 

układ między ZSRR a Jugo
sławią o Maajemnych dosta 
wach towarowych w latach 
1058—1960.



Protest przeciwko dyskryminacyjnym 
posunięciom władz amerykańskich 
wobec statków radzieckich

Nota rządu ZSRR
do departamentu stanu USA

NOWY JORK. Ambasada ZSRR w USA wystosowała dnia 
8 bm. do departamentu stanu USA notę następującej treści:

„Ambasada Związku Socjalistycznych Republik Rad składa 
wyrazy szacunku departamentowi stanu USA i ma zaszczyt za
komunikować co następuje:

Dnia 2 stycznia 1957 r. po 
przybyciu radzieckiego parowca

Marszałek 
Bandon 
odwołany... 
za niedyskrecję

BONN. Brytyjski marszałek 
lotnictwa Earl óf Bandon, którv 
13 marca po raz pierwszy ujaw 
nil fakt magazynowania bomb 
atomowych w Niemczech za- 
ciiodnich, został odwołany ze 
swego stanowiska w Muenchcn 
Gladbach i przeniesiony na Da 
leki Wschód. Aby nie nadawać 

'sprawie rozgłosu, ogłoszono 
tylko lakoniczny komunikat 
stwierdzający, że marszałek lot 
nictwa Edwardes Jones obejmie 
dowództwo nad drugą dywizją 
lotniczą NATO w Muenchcn 
Giadbach.

O przyczynach zmiany na 
stanowisku dowódcy tej dywi
zji plszc we wtorek „DIE 
WELT": Earl ot Bandon poru
szył w Republice Federalnej 
lawinę. Lawina protestów to
czy się od chwili, kiedy mar
szałek lotnictwa ujawnił dzien
nikarzom holenderskim w 
Muenchen-Giadbach, że teryto
rium Niemiec zachodnich już 
od dłuższego czasu jest maga
zynem amerykańskich bomb a- 
tomowych. Na masowych wie
cach w Monachium Wuerzbur- 
gu 1 Duesseldortle ludność pro. 
testowała przeciwko rozlokowa
niu broni atomowej na teryto
rium zachodnio-niemicckim. W 
Imieniu 740 tys. młodych Nlem- 
ców delegaci na konferencję 
związkowców w Kolonii wypo
wiedzieli się przeciwko przygo
towywaniem wojny atomowej 1 
planom wyposażenia zachodnio- 
ntemlecklej armii NATO w 
broń atomowo.

Fala protestów — jak plsze 
dziennik — objęła nie tylko 
Niemcy zachodnie, lecz rów
nież Niemiecką Republikę De
mokratyczną.

Największa 
w historii 
Czarnego Lądu 

katastrofa 
kolejowa

JAK donoszą z Johannesburga, 
w odległości 3 Km od Capetown 
miała miejsce największa z do
tychczasowych katastrof kolejo
wych w historii kolejnictwa afry 
kańskiego. W pobliżu tego mia
sta zderzyły się bowiem dwa pod 
miejskie pociągi elektryczne, w 
wyniku czego wiele wagonów zo 
stało całkowicie rozbitych. Do go 
dżiny 18 dnia wczorajszego spod 
stosów pogiętego żelastwa wydo 
byto 19 trupów. Wiele osób zo
stało rannych, a niektóre dotych 
czas nie zostały w ogóle odna
lezione.

Tragiczne 
skutki libacji

KRAKÓW. Po sutej 1 przeciąg.! 
jącej się do późna w nocy libacji 
alkoholowej w Krakowie, dwaj 
robotnicy, Bronisław Czubert i 
Julian Duda postanowili wrócić 
na piechotę do swych domów w 
Zabierzowie. Wracali torami ko 
lejowymi w stanie zupełnego za
mroczenia; nie byli oni zdolni 
zdać, sobie sprawy z niebezpie
czeństwa takiej podróży. Obaj 
robotnicy przejechani zostali 
przez pociąg towarowy 1 ponie
śli śmierć na miejscu.

,N. OSTROWSKI” na redę por 
tu Balboa znajdujijcego się u 
wejścia do Kanału Panamskie 
go, na pokład statku przybyli 
amerykańscy urzędnicy celni o- 
raz 18 uzbrojonych osób, pełnią 
cvch straż na kanale. Prze 
prowadzono dokładną rewizję 
we wszystkich kabinach i po 
mieszczeniacli służbowych, zre 

1 widowano osobiste rzeczy zalo 
gi, sfotografowano wszystkie 
mechanizmy, urządzenia i po 
mieszczenia. . ,

Nie zważając na to, że statcK 
posiadał niezbędne dokumenty 
upoważniające do przeplj męcia 
przez Kanał Panamski, przed
stawiciele admlnlstraclj kanału 
dokonali dokładnych ponnarow 
pomieszczeń i sprawdzili wszyst 
kie metryki mechanizmów. Re
wizja na statku, która rozpoezę 
ła się o godzinie 11.00 zakoń
czyła się o 18.00. Przedstawicie
le administracji kanału oświad
czyli, że parowiec „N. Ostrow
ski" może przepłynąć przez ka 
nał dopiero 3 stycznia o godzi
nie 07.00 podczas gdy statki 
wszystkich innych państw prze
pływały przez kanał bez zwło
ki. Podczas postoju parowca 
radzieckiego na redzie w Bal- 
bua cały czas przy burcie stat
ku dyżurował kuter policyjny. 
3 stycznia o godzinie 07.00 

na pokład statku przybyło po 
nownie 18 uzbrojonych osób, 
pełniących straż na Kanale.

Straż kanału przeniosła bezpo 
średni telefon z mostku do ma 
szynowni. wystawiła posterunki 
na przedniej części pokładu i 
przy urządzeniu sterowniczym, 
w maszynowni oraz przy radio
stacji i na mostku.

W czasie przepływu statku 
przez, kanał, za statkiem podą
żał kuter policyjny, załodze ra
dzieckiej niepełnlącej wachty 
zabroniono przebywać na gór
nym pokładzie.

Tego rodzaju posunięcia dy
skryminacyjne zastosowały wła 
dze amerykańskie wobec stat
ków radzieckich „I. Babuszkln" 
1 „Admirał Senjgwln", gdy 
przepływały przez Kanał Pa- 
namskl na początku 1957 r.
Ambasada składa departamen 

towi stanu protest przeciwko 
wspomnianym posunięciom dys 
kryminacyjnym władz amery
kańskich' w:obec statków ra
dzieckich „N. OSTROWSKI" 
„I. BABUSZKIN" i „ADMIRAŁ 
SENJAWIN”. Te posunięcia 
władz' amerykańskich są ja
skrawym pogwałceniem zasady 
całkowitej równości wszystkich 
państw w korz.ystaniu z kanału 
o międzynarodowym znaczeniu 
proklamowanej w stosunku do 
Kanału Panamskiego w ukła
dzie z 18 listopada 1901 r. w 
sprawie tego kanału i utrwalo
nej w praktyce.

Ambasada oczekuje, że odpo
wiednie władze USA podejmą 
kroki w kierunku niedopuszcze 
nia do podobnych faktów w 
przyszłości".

Kosztem
15 min dolarów 
oczyszczono 
całkowicie 
Kanał Sueski

Z dniem dzisiejszym przez Ka
nał Sueski będą mogły przepły
wać statki o wyporności około 
2ó tys. ton. Jak podał rzecznik 
flotv ratowniczej ONZ, po wydo
byciu wraku egipskiego statku 
„Aboukir" Kanał Sueski został 
całkowicie oczyszczony. Jak po
doje agencja Reutera z Nowego 
Jorku, koszty oczyszczenia kana
łu wyniosły łącznie około 13 mi

lionów doiarow.

Podchmielone
uczennice 
pobiły 
profesorów

PEKIN. Z Tokio donoszą, że w 
miejscowości Szimada grupa 
ośmiu podchmielonych uczennic 
pobiła dwóch profesorów miejsco 
wej szkoły średniej podczas przy 
jęcia pożegnalnego dla absolwen
tów szkoły.

Dziewczęta, wypiwszy uprzed 
nio sporą ilość alkoholu udały się 
na przyjęcie, powybijały szyby 
w oknach a następnie zbiły 
dwóch profesorów za to, że mlo 
śląc temu domagali się oni, by 
dyrekcja usunęła trzy spośród 
owych dziewcząt ze szkoły. Za to 

; uczennice przysięgły im zemstę.

PODPISANIE UMOWY 
HANDLOWEJ MIĘDZY 
polską i Norwegią

WARSZAWA, Jak informuje 
Ministerstwo Handlu Zagra
nicznego, 9 bm. podpisany zo- 
stał w Oslo protokół handlo
wy regulujący wymianę towa. 
rową między Polską Rzeczy
pospolitą Ludową a Króle
stwem Norwegii w okresie od 
1 maja 1857 r. do 30 kwietnia 
1958 r.

Import z Norwegii do Pol
ski będzie obejmował m. In. 
następujące towary: rudę że
lazna, piryty, śledzie, trany 
i mączkę rybną.

Eksport z Polski do Nor
wegii obejmować bedzie: wę
giel. tekstylia, artykuły skó
rzane, samochody osobowe i 
ciężarowe oraz inne towary.

ROZWIĄZANIE KP SAARY

BONN. Federalny trybunał 
konstytucyjny w Karlsruhe 
polecił we wtorek Minister
stwu Spraw Wewnętrznych 
Zagłębia Saary, by rozwiązało 
Komunistyczną Partię Saary 
jako „zastępczą organizację 
uznanej za nielegalną Komu
nistycznej PartU Niemiec",

DELEGACJA SENATU 
HAMBURGA ODWIEDZI 
LENINGRAD

EONN. Delegacja senatu 
Hamburga z nadburmistrzem 
Kurtem, Sleyekingiem na cze
le odwiedzi w dniach od 19 
do 24 czerwca Leningrad — 
donosi zachodnlo-niemiecka a- 
gencja DPA.

Jak wiadomo, ambasador ra
dziecki w NRF Smirnow pod. 
czas swej wizyty w Hamburgu 
zaprosił delegację senatu te
go miasta do odwiedzenia Le
ningradu.

PIERWSZE POSIEDZENIE 
NOWEGO RZĄDU 
INDONEZYJSKIEGO

DJAKARTA. W dniu 10 bm. 
na pierwszym uroczystym po. 
siedzeniu nowy indonezyjski 
gabinet ekspertów premiera 
Djuanda przejął formalnie 
władzę z rąk prezydenta Su- 
karno. Podczas ceremonii pre
zydent wygłosił krótkie prze
mówienie, w którym wyraził 
nadzieję, że nowemu rządowi 
uda się lepiej niż gabinetowi 
Sastroamldjojo rozwikłać ak
tualne problemy oraz podkre
ślił z zadowoleniem, że jed
nym z punktów programu rzą
dowego je»t przyspieszenie 
tempa rozwoju gospodarczego 
kraju. Prezydent dodał, że w 
obecnej sytuacji konieczna 
jest ścisła współpraca rządu 
z prezydentem. ,

NOWA' BUDŻET
WIELKIEJ BRYTANII

LONDYN. Przedwczoraj kan- 
clerz skarbu Thorneycroft 
przedstawił Izbie Gmin nowy 
budżet Wielkiej Brytanii.

Budżet ten przewiduje 
zmniejszenie ciężarów podat
kowych o 100 milionów fun
tów szterlingów.

EGZEKUCJA TRZECH
POWSTAŃCÓW ALGERSKICH

PARYŻ. Jak donosi agen
cja AFP. w środę rano na 
dziedzińcu więzienia w Oranie । 
odbyła się cgzekucla trzech , 
powstańców' algersklch, ska
zanych przed kilkoma tygo
dniami na śmierć.

TOMOC USA DLA IZRAELA (

KAIR. Dziennik Izraelski 
..YEDIOT" podał we wtorek, 
że rokowania na temat ame- I 
rykańsktej pomocy gospodar- ] 
czej dla Izraela, które rozpo
częły sle w końcu marca br., 
zakończyły się pomyślnie. We 
dług dziennika. Stany Zjed
noczone wznowią w najbliż
szym czasie dostawę nadwy
żek rolniczych dla Izraela 
oraz udzielą mu pomocy fi
nansowej.

FRANCJA ZAMIERZA 
UNIEZALEŻNIĆ SIĘ 
OD AMERYKAŃSKICH 
DOSTAW URANU

PARYŻ. Francuski sekretarz 
stanu do spraw energii atomo
wej Georges GuIHe oświad
czył na konferencji prasowej, 
że Francja zdecydowana jest 
uniezależnić się od amerykań
skich dostaw wzbogaconego 
uranu, nawet gdyby' miało to 
pociągnąć za sobą zwiększone 
koszty.

SYN I.I SYN MANA 
DOSTAŁ SIĘ NA UCZELNIĘ 
PRZEZ PROTEKCJĘ

NOWY JORK. Agencja Unj. 
ted Ptess donosi, że 5«o stu- 
rientiW wydziału praw* na 
uniwersytecie w Seulu pro
klamowało strajk na rnsk pro 
testu nrzeciwko przyjęciu na 
uczelnię adoptowanego syna 
prezydenta Korei południowej 
LI Syn Mana — Rhee Kang 
Suk.

Rhee Kang Suk. który był 
poprzednio słuchaczem akade
mii wojskowej, dostał się na 
uniwersytet przez protekcję, 
nią zdając obowiązujących •- 
gzamlnów wstępnych.

Zawarcie umowy handlowej
między Polską a ZSRR

(Dokończenie ze str. 1)

TAK więc podpisana we wto
rek w Moskwie umowa han 

dlowa między Polską a Związ
kiem Radzieckim reguluje tego* 

I roczną wymianę towarową z na- 
[ szym największym partnerem han 
dlowym. Wymiana ta będzie wy* 
sza w porównaniu z rokiem ubie 
głym o około 23 proc.

Ten wzrost wynikać będzie ze 
zwiększonego importu radzieckich 
towarów do Polski, głównie su
rowców oraz zbóż.

Jakie ważne elementy należy 
podkreślić w umowie?

Przede wszystkim powiększony 
został import z ZSRR szeregu su- 

; rowców, dzięki czemu zabezpie
czone zostanie w poważnym stop 

| niu zaopatrzenie naszej gospodar 
ki. Sprowadzimy in. in. 4 min 
ton rudy żelaznej, 176 tys. ton 

i rudy manganowej, metale koloro 
we (miedź, aluminium), bawełnę 

i — 76 tys, ton, ropę naftową w ilo 
ścl odpowiadającej pełnemu nasze 
mu zapotrzebowaniu importowe
mu na to paliwo oraz ponad 709 
tys. ton produktów naftowych ta
kich jak benzyna motorowa, ole
je, nafta itp. Radzieckie dosta
wy w dużym stopniu zabezpieczą 
także potrzeby naszego przemv 
siu w zakresie innych surow
ców, Jak nikiel, rtęć, platyna o- 

I raz inne rzadkie i kolorowe me
tale,

W wyniku rokowań ustalone 
zostały także zakupy w Związ
ku Radzieckim sprzętu inwesty
cyjnego. W związku z ogranicze
niem inwestycji w wielu naszycn 
przemysłach, zakupy tc są mniej 
sze niż w roku ubiegłym.

Podpisany protokół przewiduje 
ponadto, że Polska zakupi w 
Związku Radzieckim za kwotę 
kilkudziesięciu milionów rubli sze 

reg atrakcyjnych artykułów ryn
kowych: zegarki, lodówki, pralki, 
odkurzacze elektryczne, telewi
zory, rowery, motorowery i mo
tocykle, wina, papierosy itp., co 
polepszy zaopatrzenie naszego 
rynku wewnętrznego.

Najpoważniejszą pozycją nasze
go eksportu do ZSRR będą w

Pierwsi rekruci 
Bundeswehry

Pierwsi rekruci przybywają 
od początku kwietnia do gar
nizonów w NRF, aby odbyć 
Służbę wojskową.

Na zdjęciu: rekruci Man
fred Rudolph 1 Franz Joseph 
Huerkoester z Koblencji przy
byli Jako Jedni z pierwszych 
do batalionu grenadierów w 
Kassel...

(Fot. CAF)

Polska 
delegacja rządowa 
w Tienisinie

(Dokończenie ze (tr. 1)

Tienisinie było niezwykle ser 
deczne. Młodzież studencka 1 
robotnicza wypełniła dworzec 
i pobliskie ulice.

Gdy pociąg stanął, zebrani 
na dworcu witają premiera 
Cyrankiewicza i członków de 
legacji pieśnią „STO LAT“. 
Premier Czou En-lai przedsta 
wia premierowi Cyrankiewi 
czowi burmistrza Tientsinu 
Huang Kuo-czina.

Gdy premier Cyrankiewicz 
wraz z premierem Czou En- 
laiem zbliżyli się do oczekują 
cego nań samochodu, młodzież 
przerwała kordony, aby uścis
nąć dłoń gościa.

• • •

Dzienniki ukazujące się w 
Tienfelnle poświęcają czołowe 
miejsca przybyciu polskiej de 
legacji rządowej

tym roku maszyny i urządzenia 
oraz środki transportu. Eksport 
tej grupy towarów przedstawiać 
będzie łączną wartość ok. 400 min 
rubli. Na kwotę tę składać się 
będzie przede wszystkim wartość 

’ eksportowanego taboru kolejowe 
| Ko i statków oraz — po raz pierw 
szy sprzedanych <lo ZSRR — kom 
pletnych obiektów przemysło
wych. W związku z ogólnym 
zmniejszeniem eksportu naszego 
węgla dostawy tego paliwa do 
ZSRR będą w br. niższe niż w 
roku ubiegłym i wyniosą 3 min 
ton węgla oraz 200 tys. ton ko
ksu.

Na liście naszych towarów eks
portowych znajdują się ponadto: 
cynki, wyroby walcowane, tkani
ny, chemikalia I inne artykuły. 
W związku zo zwiększeniem za
opatrzenia naszego rynku wew
nętrznego oraz, nieurodzajem bu
raków cukrow-ych w 1956 roku na 
liście tej nie figurują Już w tym 
roku takie tradycyjne pozycje 
polskiego eksportu do Związku 
Radzieckiego, jak cement 1 cu
kier. Zmniejszono także w po
równaniu z zeszłym rokiem eks 
port tkanin wełnianych.

Ceny na towary, które będą 
przedmiotem polsko-radzieckich 
obrotów handlowych, zostały usta 
lone na poziomie cen świato
wych.

Jak wynika z przytoczonych 
wyżej przykładów, strona ra
dziecka odniosła się z pełnym 
zrozumieniem do naszych potrzeb 
oraz do aktualnych trudności go 
spodarczych naszego kraju. Mi
mo zmniejszenia — w wyniku 
tych właśnie trudności — dostaw 
szeregu polskich towarów po
trzebnych gospodarce Związku 
Radzieckiego, strona uwzględni
ła dezyderaty Importowe wysu
nięte podczas rokowań przez na
szą delegację handlową.

Do zbilansowania obrotu towa 
rowego w podpisanej umowie, 
strona radziecka dopomogła nam 
przez dostarczenie w bież, roku 
na kredyt zboża w Ilości 1400 tys. 
ton.

Heusinger 
zabiega w USA 
o broń rakietową 
dla Bundeswehry

„Neue Rhein Zeitung dono
si w korespondencji z Waszyn 
gtonu:

„General Heusinger ubiega 
się w USA nie tylko o broń 
taktyczną, lecz również o stra 
tegiczną broń atomową dla 
Bundeswehry. Mówi się o tym 
poufnie w kołach politycznych 
Waszyngtonu.

Heusinger podczas rokowań z 
sekretarzem obrony USA na te 
mat uzyskania pocisków zdal
nie kierowanych miał z pole
cenia kanclerza Adenauera do
magać się Jako szczególnie Pil
nej strategicznej broni atomo
wej.

Twierdzi się, że Heusinger o- 
Iwladczył w Imieniu Rządu Fe
deralnego, tż gotów jest zamó
wić średnio pociski rakietowe 
na tych samych warunkach, na 
jakich otrzymuje je Anglia. Po 
rozumienie w sprawie dostaw 
pocisków atomowych dla An
glii osiągnięte zostało podczas 
spotkania prezydenta F.isenbo 
wers z premierem brytyjskim 
Macmllluiem. Średnie amery
kańskie pociski atomowe nie są 
jeszcze produkowane masowo, 
ma to jednak nastąpić w naj
bliższej przyszłości. Pociski te
go rodzaju osiągają odległość 
2.500 km.

Według pogłosek — kontynu
uje dziennik — Waszyngton 
przychylnie odnosi się do ży
czeń Niemców. Departament 
obrony USA opowiada się za 
tym, aby Bundeswehra otrzyma 
la nie tylko broń taktyczną lecz 
również, strategiczną broń ato
mową, a więc poęlskt rakieto
we o dalekim zasięgu-

Plenum
Tymczasowego 
ZG ZMW 
wystąpiło z propozycją 
powołania
Rady Młodzieży 
Polskiej

WARSZAWA. W drugim 
dniu plenarnego posiedzenia 
Tymczasowego Żarz. Gł. Zwią 
zku Młodzieży Wiejskiej, za
kończono dyskusję nad forma 
mi 1 metodami pracy w ko
łach ZMW, oraz omawiano ak 
tualne sprawy organizacyjne, 
związane m. in. z powiatowy 
mi zjazdami statutowymi, 
przygotowaniami ZMW do Fe 
stiwalu Młodzieży w Mosk
wie, z włączeniem do działał 
ności w ZMW młodzieży wiej 
skiej należącej do mniejszoś
ci narodowych itp. Część wy
stąpień poświęcona była rów 
nież zagadnieniom ideowo-pro 
gramowym ZMW. Plenum pod 
jęło uchwały w sprawie przy 
stąpienia ZMW do Światowej 
Federacji Młodzieży Demokra 

stycznej oraz w sprawie powo 
łania Rady Młodzieży Pol
skiej.

W uchwale tej Tymczasowy Za 
rząd Główny ZMW. uwzględnia
jąc wiele wspólnych problemów 
i dążeń całej młodzieży, kontew 
ność walki o Jej właściwe miej
sce w gospodarczym 1 społecz
nym życiu Kraju, potrzebę za
pewnienia mloĄzleży należnej P<* 
zycjl w mlędzyiterodowym ruchu 
młodzieżowym, występuje z Ini
cjatywą powołania Rady Mlodzlo 
ży Polskiej.

Uchwala zakłada, że Rada Mło
dzieży Polskiej, złożona z przed
stawicieli organizacji uczestniczą 
cych I zaproszonych w Jej skład 
działaczy oświatowych, powinna 
być ciałem społecznym.

W sprawie 
Panoramy 
Racławickiej

WARSZAWA. Do Lwowa udali 
się mgr M. Wójciak, kustosz. Mu
zeum Śląskiego we Wrocławiu, 
oraz inż. O< C zerner, przedstawi
ciel Stowarzyszenia Architektów 
Polskich.

Celem Ich wyjazdu są posru. 
kiwania materiałów archiwalnych, 
dotyczących Panoramy Racławic
kiej oraz gruntowne zaznajomie
nie się z planami Rotundy, w 
której znajdowało się we Lwo
wie to wielkie płótno.

Po raz pierwszy 
żona polskiego 
marynarza 
odwiedzi męża 
w Hongkongu

Bardzo przyjemną wiado
mość otrzymała pani Joanna 
Fitzowa od męża z Hongkon
gu. Janusz Fitz jest III ofice 
rem na S/S „PAWEŁ FIN
DER”. Statek jego od 25 mar 
ca prawdopodobnie do 20 ma 
ja będzie przechodził remont 
na doku w Hongkongu. Otóż 
kochający małżonek przysłał 
zaproszenie dla pani Joanny, 
aby go odwiedziła w egzotycz 
nym porcie azjatyckim.

Obecnie pani Fitzowa wyra 
bia sobie paszport i przypusz
czalnie w najbliższych dniach 
drogą lotniczą uda się jako 
pierwsza z żon polskich ma
rynarzy z wizytą małżeńską, 
do tak odległego portu. Od
wiedziny te będą kosztowały 
Janusza Fliza 7 tys. A plus 
1,40 dolara za każdy dzień u- 
trzymania w Hongkongu.

Nowy 
turbozespół 
włączony do 
pełnej eksploatacji t 
w Dworach

KRAKÓW’. W środę. 10 hm. W 
siłowni kombinatu chemicznego 
w Dworach kolo Oświęcimia wlą 
czony został do pełnej eksploata
cji kolejny turbozespół, zmonto- 
wąny i uruchomiony w oparciu 
o częściową dokumentację oraz 
całkowite dostawy z Niemieckiej 
Republiki Demokratycznej.



O kółkach rolniczych
i walce klasowej

/"\TYS. kolek rolniczych i 
JUJprzeszło 200 tysięcy chlo 

pów zrzeszonych w nich 
na terenie^ kraju, 120 kółek roi 
niczych na terenie naszego ico 
jewództwa, które powstały w 
Ciągu niespełna pół roku, to wy 
nik bezspornie poważny. Reaii 
racja celów, stojących przed 
kółkami, budzi jednak w wielu 
wypadkach niepokój.

Jaki jest główny cel kółek 
rolniczych? Jest nirp intensyfi 
kacja gospodarstw chłopskich i 
•zybkie zwiększenie produkcji 
rolnej. Środkiem wiodącym do 
tego celu jest wyzwolenie inicja 
tywy i energii społecznej chlo 
{•ów w walce o postęp wsi, o 
ej rozwój gospodarczy i kul

turalny.
1 „Wyzwalając I organizując s! 
ly społeczne wsi — czytamy w 
statucie Powiatowego Związku 
Kółek i Organizacji Rolniczych 
„Samopomoc Chłopska" — re
prezentując interesy wszystkich 
chłopów producentów. Związek 
będzie się przeciwstawiał prze 
Jawom wyzysku na wsi i we
sprze swą działalnością przede 
wszystkim małorolne i średnio 
rołne gospodarstwa chłopskie".

Statut Powiatowego Związku 
Kółek i Organizacji Rolniczych 
„Samopomoc Chłopska" ma
charakter wzorcowy t
firzyjęcie łub odrzucenie
ego postanowień zale

ży wyłącznie od chłopów, podej 
mujących swe decyzje w zależ
ności od miejscowych warun 
ków i potrzeb. Ale przytoczony 
powyżej ustęp statutu wyraża 
trafnie cele kółek rolniczych, na 
kreślone ogólnie w „Wytycz
nych KC PZPR i NK ZS1. 
w sprawie polityki rolnej" i 
wypływające z ducha Polskie
go Października. Jak wobec tego 
zrozumieć uchwałę. podjętą 
przez delegatów jednego z po
wiatowych zjazdów kółek i or

Dulles
o pomocy 
militarnej 
dla zagranicy

SEKRETARZ stanu USA 
Dulles przemawiając na posie 
dzeniu specjalnej komisji se
natu, której zadaniem jest roz 
patrzenie programu pomocy 
militarnej dla zagranicy, wy
powiedział się za utrzyma
niem tej pomocy w dotych
czasowym zakresie, wycho
dząc z założenia, że bezpie
czeństwo innych krajów „wol 
nego świata" i ich dobrobyt 
są ściśle związane z bezpie
czeństwem i dobrobytem 
USA. , „ ,

JEDNOCZEgNlT. stwierdzając, 
Se pomoc w dzledalnla militar
nej nie Jest wystarczająca, „Ola 
zapewnienia jedności wolnego 
Świata, gity* niektóre kraje po 
trzebują równleł pomocy «°*po 
darcre) dla uporania się z der
ka sytuacją ekonomiczna. Dul 
leg zaproponował utworzenie 
specjalnego fuuduam. który u- 
możliwUby ndideHenle pożyczek 
dla zagranicy na warunkach 
hardziej dogodnych niż obeenla.

ganizacji rolniczych na tere 
nie centralnych województw kra 
ju, którzy przyjmując w zasa
dzie postanowienia wzorcowego 
statutu, uważali za konieczne 
zmienić go właśnie w tym u- 
stępie I słowa: „...wesprze swą 
działalnością przede wszystkim 
małorolne i średniorolne gospo 
darstwa chłopskie"1 — zastąpi 
li wyrażeniem „wszystkie go 
spodarstwa rolne1’?

Współczuję ludziom, idącym 
bez marzeń przez życie. Ale trze 
ba by współczuć nam wszyst 
kim, gdyby podstawą naszego 
działania miały być marzenia 
brane za rzeczywistość. Marze 
nicm ludzi budujących socjalizm 
jest spoleczenslwo bezklasowe. 
Ale socjalizmu jeszcze nie zbu
dowaliśmy. I społeczeństwo na
sze jest jeszcze społeczeństwem 
klasowym.

Zdemaskowanie mitu o zao- 
strzaniu się walki klasowej w 
miarę budowy socjalizmu nie o- 
znacza odłożenia tej walki do la 
musa historii. W społeczeństwie 
klasowym walka klasowa jest 
zjawiskiem obiektywnym. Marze 
nie odnosi się do przyszłości — 
rzeczywistość trwa w teraźniej
szości.

Niezależnie od intencji auto
rów przytoczonej powyżej uch
wały sens jej jest jednoznacz
ny: wychodzi ona z fałszywej 
cceny rzeczywistości zamazuje 
istniejącą walkę klasową.

Jasne, że kółka rolnicze re 
prezentować muszą interesy 
wszystkich chłopów — producen 
tćw. Jasne,, że służyć one mają 
wszystkim chłopom we wsi. 
Aby lak się jednak stało, musi 
w nich być utrzymana przodu
jąca rola podstawowej masy 
chłopskiej, tj. mało- i średnio
rolnych chłopów, sojuszników 
klasy robotniczej w walce o so 
cjalizm. Nasza nowa polityka 
rolna odcięła się zdecydowanie 
od dawnych praktyk dyskrymino 
wania dużych gospodarstw roi 
nych. Nie znaczy to jednak, abv 
właściciele tych gospodarstw po 
zbawiać mieli podstawowe masy 
chłopskie wpływu na kształtowa 
nie się życia wsi. A do tego 
właśnie, jak to wskazuje juz 
doświadczenie, zmierzają tenden 
cje, których wyrazem stała się 
przytoczona powyżej uchwala, Bł ĘDNA polityka rolna i 

jej skutki gospodarcze za 
tarły w ubiegłych latach 

antagonizmy klasowe na wsi, 
stwarzając podatny klimat dla 
wszelkich haseł solidarystycz- 
nych. Naprawa gospodarczych 
i moralnych krzywd, wyrządzo
nych w minionych latach właś 
cicielorn dużych gospodarstw 
rolnych, odpowiada wrodzone
mu poczuciu sprawiedliwości 
chłopów. Nowe antagonizmy nie 
zdążyły się jeszcze ujawnić. 
Czujność podstawowych mas 
chłopskich pozostaje w uśpię- 
n:u i.zywieniu gospodarczemu, 
powstałemu w wyniku nowej 
polityki rolnej, towarzyszy sla 
ba t:’-,h wność polityczna maio- 
i ir^Jniurolnych ciicnów o’k< 
gwałtowni' aktywizacja burźu 
azii wiejskiej Ktoś powie, że 
słowa te nie mają zastósowa- 
nia dn warników naszego woje 
wództwa. Nie ma przecie* u 
nas gospoda,stw wielkorolnych, 
inaczej wygiadc problem gospo 
darstw małorolnych, podstawo
wym natoT ■ st jest gosp 
stwo średniackic. To priwda, 
trzeba jednakże widzieć poważ 
ne zróżnicowanie w łonie tych 
gospodarstw, trzeba widzieć ro 
snącą aktywizację na koszalin 
skiej wsi elementów spekuJanc- 
kich, których działalność godzi 
w podstawową masę chłopów, 
elementów, które tu i ówdzie 
prowadzą atak przeciw klaso
wym zadaniom kółek rolniczych.

Czy jest to atak frontalny, 
■ szeroki, dający się zaobsp^wó- 
i wać w każdej hiema! wsi? Tego 
| -zdecydowanie stwierdzić nic mo 
' 'na. Ogromna większość kolei 
i rolniczych na terenie naszego 
I województwa budowana jest na 
zdrowych podstawach i całkowicie 
zrozumiałym, jest że inicjatywę 
ich organizowania wysuwają 
chłopi najbardziej świadomi, naj 
bardziej gospodarni. Jednakże 
tu i ówdzie spostrzega się pró
by pozbawienia podstawowych 
mas chłopskich udziału i wnly 
wów w kółkach rolniczych Tak 
no. kolo rolnicze na terenie 
Słupska nie przyjmuje w swe 

■ szeregi biednych chłopów’ dlate 
I go tylko, że są biedni, że nie 
; potrafili na należytym pozio- 
I mie postawić »wych_ gospoda

rek. Polityczny sens takich usi
łowań tiit wymaga komentarzy.

Walka w łonie kółek rolni
czych sprowadza się w tej chwi 
li często do prób opanowania 
ich zarządów. Mimo, iż więk
szość kółek stawia dopiero pierw 
sze kroki, nie brak już jednak 
przykładów ostrzegawczych 
Tam. gdzie zarządy kółek opa 
nowane zostały przez elementy 
spekulanckie, a takie wypadki 
są, działalność ich usiłuje ob
racać się przeciw interesom 
podstawowych mas chłopskich. 
Najdobitniej widać to na przy
kładzie spółek maszynowych. 
Sprzęt maszynowy GOM, prze 
jęty przez niektóre kółka rolni 
cze, może stać się w rękach 
zarządów złożonych przez ele
menty spekulacyjne, kombinator 
skie, narzędziem jawnego, kapi
talistycznego wyzysku. Kółka, 
których zarządy opanowały ele 
nienty spekulanckie nie wysuwa 
ją za cel podniesienia produkcji 
rolnej, lecz wszelkimi siłami dą 
żą do przejęcia sklepów GS, 
większych młynów, gorzelni ita. 
Rzecz jasna, że kółka mają pra 
wo uruchamiania własnych punk 
tów usługowych jak kuźni, war 
sztatów kołodziejskich, organi
zowania cegielni dla zaspokoję 
nia własnych potrzeb budow
lanych itd., ale pod warunkiem, 
że zakłady takie mają służyć 
interesom wszystkich chłopów, 
zrzeszonych w kółkach. Elemen 
ty spekulanckie zaś starałyby 
się przejąć sklepy GS, większe 
młyny, gorzelnie w swoim wlas 
nym interesie.

TRZEBA stwierdzić, źe spe 
kulanckie zapędy elemen
tów kapitalistycznych na 

wsi nie napotykają na dostatecz 
nie silny opór podstawowych 
mas chłopskich. Rozbudzenie ich 
czujności jest dzisiaj jednym z 
naczelnych zadań wiejskich or 
ganizacji partyjnych oraz kół 
ZSL. Trzeba, aby wszyscy zro 
zumieli, że nasza nowa polityka 
rolna nie ma na celu przesunie 
cia układu sił klasowych, leżą
cych u podstaw naszego ustroju, 
ale wyzwolenie wszystkich sit 
wytwórczych w kraju — dla za 
pewnienia temu układowi trwa
łości dla stworzenia warunków 
stałego rozwoju rolnictwa.

B K.

TERENOWA Pracownia Rybac
ka w Wałczu kończy swój ży
wot. Zaciążyły na niej poważ
nie sprawy ambicjonalno-per- 
sonalne, w wyniku których 

Instytut Rybactwa Śródlądowego w 
Olsztynie niedostatecznie kierował po
dległą placówką w Wałczu i dlatego 
m. in. nie mogła ona w pełni wywią
zywać się z zadań, do jakich została 
w przeszłości powołana. Po krytycz
nych artykułach w „Głosie11 na ten 
temat. IRS nic nie uczynił, by zmie
nić dotychczas niedostateczną opiekę, 
by zająć się ustaleniem tematyki prac 
naukowych na bieżący rok. lecz całą 
energię Skierował na niepotrzebne roz 
dmuchiwanie rozróbek personalnych, 
jakie powstały pomiędzy docentem Jó
zefem Kajem 1 dr Józefem Walcza
kiem. W lutym br. pisząc 
o sporze naukowym i roz- 
róbkach personalnych, ja
kie do ostatniego czasu 
miały miejsce w Terenowej 
Pracowni Rybackiej w Wał 
czu autor artykułu w 
naszej gazecie stwier
dził: „Wydaje mi się, że 

szereg twierdzeń dr Walczaka nie po
zbawionych jest słuszności, lecz nie 
jest rzeczą dziennikarza wydawanie 
sadów o autorstwie prac naukowych. 
Ponieważ jedna i druga strona poglą
dy na tę sprawę przesłała pod osąd 
ludzi nauki, niech oni zadecydują kto 
miał więcej racji i kto jest bardziej 
pokrzywdzony. Moje osobiste zdanie 
jest takie, by Jak najszybciej przejść 
od spraw osobistych do ostatecznego 
uregulowania zagadnień związanych 
z dalszą pracą Terenowej Pracowni Ry 
backiej w Wałczu".

Widocznie krytyka prasowa nie jest 
najmilej widziana w olsztyńskim instv 
tucie, a już jej intencje nia pewno źle 
rozumiane, bowiem ostatnia decyzja 
Instytutu Rybactwa Śródlądowego jest 
co najmniej zaskakująca. Postanowio
no ni mniej ni więcej tylko... zlikwi
dować Terenową Pracownię Rybacką 
w Wałczu i tym samym pozbyć się 
nrzyczyny. której skutkiem było zain- 

s<e nasz.ei eazety.
W motywacji wymówień, Jakie otrzym 

wszyscy pracownicy wałeckiej placówki 
znaleziono wygodny pretekst. W tym doku
mencie czytamy m. In.: te .,vr związku z 
mającym nastąpić przejściem Terenowej 
pracowni Rybaeklej w Wałczu do Rejono-

Można skupić więcej

Wzrastają dostawy mleka
z koszalińskiej wsi

W I kwartale br. wieś ko
szalińska dostarczyła do za
kładów mleczarskich ponad 
2 miliony litrów mleka wię
cej, niż w analogicznym okre 
sie w roku ubiegłym. Około 
1 miliona litrów mleka wię
cej dostarczyły także PGR-y 
Dzięki zwiększonym dostawom 
ze wsi, koszalińskie miasta i 
miasteczka otrzymały w I 
kwartale br. o 15 proc, mleka. I 
35 proc, masła i 90 proc, sera i 
więcej niż w styczniu, lutym 
i marcu 1956 r.

Wzrost dostaw mleka z 
PGR-ów to przede wszyst- I 
kim wynik przygotowania 
przez nie w ub. roku więk- ; 
szych zasobów paszy. Wydat i 
nie też wzrasta wydajność , 
krów w gospodarstwach bę- . 
dących na własnym rozra-1 
chunku. W tych PGR-ach | 
bydło jest znacznie lepiej i 
żywione i pielęgnowane. Jeś- । 
ii chodzi o wieś indywidual
ną, to do zwiększenia dostaw '

W dolinie Odry

Na zdjęciu: prace przy po
szerzaniu kanału odwadniają
cego wały ochronne w doli
nie rzeki Odry koło Brzegu 
Dolnego. Prace te wykonuje 
się w związku z budową pro
gu wodnego na Odrze.

(CAF, fot. Grzęda)

wego Zakładu Doświadczalnego Woj. RN, 
a tym samym likwidacji! jej, jako komórki 
organizacyjnej instytutu, dyrekcja instytu
tu rozwiązuje z obywatelem umowę o pra
cę z dniem 30 kwietnia 1957 r.“ Wszystko 
byłoby dobrze, gdyby nie jedno ale. Mia
nowicie chodzi o taką drobnostkę, iż na 
terenie województwa nie powstał jeszcze 
rejonowy zakład doświadczalny i nie wia
domo kiedy ostatecznie zostanie zorganizo
wany. W jakiż więc sposób coś, czego 
jeszcze w ogóle nie ma. może przejąć pod 
swoją opiekę urządzenia laboratoryjne 
i grupę ludzi, którzy z dniem 30 bm. prze- 
stają być pracownikami olsztyńskiego in
stytutu?

Nikt nic nie wie
Ponieważ z obowiązku dziennikar

skiego postanowiłem do końca śledzić 
sprawę Wałcza, na wiadomość o decy
zji Instytutu Rybactwa Śródlądowego 
przeprowadziłem na ten temat wiele

Dziwna decyzja
rozmów w Prezydium Woj. RN w Ko
szalinie. Ministerstwie Rolnictwa i Ze 
spole Rybackim w Słupsku.

Przy departamencie produkcji zwie
rzęcej Ministerstwa Rolnictwa istnie
je wydział rybactwa. Naczelnik tego 
wydziału ob. Malewski jest zwolenni
kiem utrzymania wałeckiej placówki 
na terenie naszego województwa. Za 
jej utrzymaniem przemawia fakt istnie 
nia na naszym terenie dużej ilości ryb 
nych jezior i rzek. Poza tym — zda
niem ob. Malewskiego — w tym cza
sie, kiedy dużo uwagi poświęca się ak
tywizacji tych ziem, likwidacja pla
cówki naukowej byłaby niesłuszna. 
Podobne stanowisko zajął w tej spra- 
wfe inż. Tadeusz Pietraszewski — pra
cownik biura d/s rolniczych instytutów 
naukowo-badawczych, podlegających 
Ministerstwu Rolnictwa.

Pracownicy ministerstwa stwierdzają, te 
sprawa wałeckiej placówki naukowej Jest 
dlatego trudna 1 skomplikowana, edvż za
ciążyły nad nią sprawy ambicjonalno-per 
—nnlnę Nikt tli nl» cśee l-»kr*hv szkodzie 

f : T*» c';; ę liczył ąif
z. autorytetem dyrektora instytutu prof. 
Sakowicza. Dlatego też nie ma w tel spra
wie żadnej Jasności I praktycznie nikt nie 
wie, co z tym fantem zrobić.

Inż. Pietraszewski uważa, iż wałecki

zachęciły Ją nowe, wyższe ce 
ny.

Trzeba jednakże stwierdzić 
że zniesienie obowiązkowych 
dostaw mleka z dniem 1 sty 
cznla br. nikogo nie zwalnia 
od realizacji dostaw zaleg
łych, które w naszym woje
wództwie wynoszą około 900 
t.vs. litrów. Jak dotychczas 
jednak chłopi zapominają o 
tym zaległym obowiązku, za
pominają także o tytn nasze 
rady narodowe. Zalegle dosta 
wy, rzecz jasna, muszą być 
wykonane.

Czy wieś koszalińska mo
że jeszcze bardziej zwiększyć 
dostawy mleka do zakładów 
mleczarskich? Bezwzględnie 
tak. Chłopi z dziesiątków wsi. 
szczególnie bardziej odległych 
od mleczarni, mają poważne 
trudności z odstawą mleka, 
domagają się uruchomienia 
zlewni. Zakłady mleczarskie 
ociągają się jednak z zakłada 
niem nowych zlewni. Dlacze 
go? Dotychczasowy stosunek 
cen skupu mleka i cen masła 
czyni produkcję zakładów 
mleczarskich deficytową. 
Im więc więcej skupią 
mleka 1 im więcej wy
produkują masła, tym więk
sze ponoszą straty, które 
rzecz jasna, musi pokrywać 
państwo. Drugim hamulcem 
rozszerzenia sieci wiejskich 
zlewni w województwie jest 
także brak wystarczającej ilo 
ści chłodni. Wieś koszalińska 
produkuje znacznie więcej 
mleka, niż może go skonsu
mować woje\\ództwo. Duże 
ilości nabiału ' dostarczamy 
więc da innych' ośrodków. 
Właściwa dystrybucja wyma
ga tu odpowiedniego przecho 
wystania masła w chłodniach 
Brak chłodni naraża nasze za 
kłady mleczarskie na poważ
ne straty.

Tak więc niewłaściwe ceny 
i brak chłodni stają się dziś 
w województwie, koszaliń
skim poważną przeszkodą w 
zwiększeniu dostaw' mleka ze 
wsi, a pośrednio godzą we 
wzrost hodowli. Trzeba t>ę- 
dzie zastanowić się nad usu
nięciem tych hamulców tym 
bardziej, że pogłowie bydła 
u nas szybko wzrasta.

Z życia partii

Aktyw PZPR i ZSL 
dyskutuje nad 
aktualnymi 
zadaniami wsi

Ostatnio odbyła »lę w Blałojpan 
Azie wspólna narada sekretart/ 
wiejskich organizacji partyjnych 
PZPR i prezesów kół ZSL. Mia
ła om na celu om6svienie współ- 
działania sv bieżących zadaniach 
wsi ze szczególnym uwzględnie
niem realizacji programu rolna* 
go-

Uczestnicy wrmlenlll swe do* 
świadczenia w zakresie stosowa
nych form współpracy między 
wiejskimi organizacjami PZPR I 
kolami ZSL. oceniono, że w ta- 
Kich wsiach Jak Sadkowo, Ko- 
ściernica, Byszewo. itadlino u. 
czyniono już wiele w realizacji 
wspólnego programu działania 
w dziedzinie samorządów chłop
skich i kół rolniczych. Np. ob. 
Sadło — prezes kola ZSL z By- 
szyna mówił między innymi O 
tvm, że w gromadzie tej regu
larnie organizowane sa spotkania 
członków PZPR i ZSL, na któ- 
rych omawia się takie sprawy. 
Jak podział gruntów, pomoc W 
zagospodarowaniu dla rolników 
nowoosłed-lonych, rozdział ma- 
szvn rolnlczycn pochodzących ■ 
byłego GOM oraz problem me
lioracji na terenie gromady.

Przykładem właściwie pojętej 
współpracy służyć może także 
Padlino. We wsi tej od dawna 
występowały antagonizmy między 
niektórymi członkami organizacji 
partyjnej, a szczególnie przewód- 
nlczącym Prez. GRN Eugenlu* 
szem Jóżwiakiem a kołem ZSI„ 
Sprawa stała się wreszcie przed
miotem wspólnego spotkania or. 
ganizacji partyjnej i kola ZSL', 
na którym udowodniono, że to». 
warzysza lóżwiaka cechuje wy- 
rażnv partykularyzm ■ jako prze, 
wortnlczący Prez. GRN nie wy. 
konujo należycie powierzonych 
mu obowiązków. Na jednej z o- 
statnlch sesji GRN na wniosek 
radnych PZPR I ZSL odwołana 
Jóźwlaka ze stanowiska przewod
niczącego w-yblerąjąc na to sta
nowisko Stanisława Stawtaszą 
(członka ZSL) cieszącego się o. 
gólnvm zaufaniem chłopów gro
mady.

Obok dobrych przykładów 
współpracy opartej na słusznej 
platformie stwierdzono Jednak, 
że, niestety, tu 1 ówdzie wystę
pują opory | zgrzyty polegająca 
między innymi na tendencjach 
dyskryminowania przez niektó- 
rych członków ZSL uczciwych 
I oddanych aktywistów partyj
nych lub z drugiej strony -e 
niedocenianie znaczenia ZSL jaku 
sojusznika w realizacji nowej 
polityki na wsi. Te zjawiska —« 
sprzeczne z duchem VIII Ple* 
num — spotkały się wśród zebrą, 
nych na naradzie z ostrym po. 
tępieniem. R, H.

ośrodek powinien w przyszłości podle
gać Rejonowemu Zakładowi Doświad
czalnemu Woj. RN, a IRS gotów jest 
przekazać na ten cel zaplanowane dla 
Wałcza na rok 1957 fundusze. Bieda 
tylko z tym, że po pierwsze — nie 
wiadomo, kiedy na naszym terenie 
zakład taki powstanie, a po drugie — 
Wojewódzki Zarząd Rolnictwa w skie
rowanym do KW PZPR w Koszalinie 
piśmie wyraźnie stwierdza, że nawet 
po zorganizowaniu Rejonowego Zakła
du Doświadczalnego — Terenowej Pra 
cowni Rybackiej w Wałczu nie przej
mie.

Co robić
Do 30 kwietnia zostało już niewiele 

dni. Dlatego też trzeba, by ludzie, od 
których zależy ostateczna decyzja jx>- 

wzięli ją jak najszybciej. 
O istnieniu czy zagładzie 
placówki naukowej nie mo
gą w żadnym wypadku de
cydować sentymenty do 
prof. Sakowicza czy dr Wal
czaka, a sprawy ambicjo
nalne nie powinny być 
żadnym hamulcem w o- 

statecznym załatwieniu tej sprawy. 
Ludzi pracujących naukowo nie mamy 
w województwie zbyt wielu. Uważam, 
więc, że z pracy i doświadczenia 
dr Walczaka rezygnować nie wolno.

Przewodniczący Prezydium Woj. RN 
tów. Kawiak i przewodniczący WKPG 
tów. Jabłoński wypowiedzieli się zde
cydowanie za utrzymaniem tej placów 
ki na terenie województwa. Można dy
skutować, czy lokalizacja jej w Wał
czu jest najszczęśliwsza, czy nie nale
żałoby przenieść jej bliżej większych 
skupisk wodnych, czy chwilowo nie 
przeznaczyć jej do badania jezior przy
morskich. a szczególnie Jamna, które 
przez kijka najbliższych lat może zo
stać całkowicie pozbawione leszcza, ale 
rezygnować z poważnego doświadcze
nia ludzi nauki 1 dobrze wyposażonego 
laboratorium nie możemy.

Wydaje się koniecznym, by sprawa 
Terenowej Pracowni Rybackiei w Wał
czu omówiona została na najbliższym 
nosiedzeniu Prez. Woiew. PN 1 tw

:zytko Ministerstwo Rolnictwa 1 Insty 
tut Rybactwa Śródlądowego w Olszty
nie.

Z. WIĘCKOWSKI

Drezno 
przyłącza się 
do apelu 
Warszawy

Korespondent PAP w Ber
linie red. Bocheńska zwróci
ła się do rady miasta Drezna 
w związku z apelem Stołecz
nej Rady Narodowej do rady 
miejskiej w Hiroszimie. Rada 
ratasta Drezna przesiała Jej 
w odpowiedzi następującą de
peszę:

..Dowirdzlellśiiiy się o ąprtu 
warszawskiej flacly Narodowej 
przeciwko wojnie atomowej I w 
Imienin mieszkańców miasta 
Drezna deklarujemy nasze cał
kowite poparcie dla tego apelu. 
Drezno, tak Jak I Warszawa, tak 
J*k i Inne miasta w świecie. 
ucierpiało szczególnie dotkliwie 
ną skutek działań drugiej wojny 
światowej. Dlatego też w Inte
rnie każdego mieszkańca Drez
na leży, aby nie dopuścić do 
powtórzenia śię wojny, do na
stępstwa przygotowywanej woj- 

atomowej.
Miłujące pokój Niemcy walczą 

także aktywnie przeciwko u- 
zbrojeniu zachodnio - niemiec
kiej armii w broń atomową, nie 
chcą bowiem dopuścić do tego, 
aby niemiecki imperializm | mi- 
Htaryzm mogły znowu zagrozić 
< wintu1'.



Nie zmniejszymy 
połowu ryb 
w 1957 r.

W związku z informacjami, 
które ukazały się w prasie i w 
zniekształconym świetle przed 
stawiły sprawę naszych piano 
wych na rok 1957 założeń od 
nośnie połowów morskich. Mi 
nisterstwo Żeglugi i General 
ny Inspektorat Przemysłu Ryb 
nego podają do wiadomości, 
że plan połowów morskich w 
ramach Narodowego Planu Go 
spodarczego na rok 1957, prze 
widuje łączne odłowienie 
128.500 ton ryby. Zatem cyfra 
101 tys. ton połowów ryb- 
*»*ch podana w tych nieścis
łych informacjach prasowych 
nie odpowiada rzeczywistości.

Należy podkreślić, iż fegoro 
czny plan połowów, mimo po
ważnych trudności z lugrotra- 
wlerami w przedsiębiorstwie 
„Odra“,zakłada łączny połów 

rok 1957 o G tys. ton wyż- 
•zy od planu ubiegłorocznego.

Jak wynika z powyższego 
nie ma mowy o zmniejszeniu 
zadań naszego rybołówstwa z 
powodu rzekomego zmniejszę 
nia się ilości ryb w Morzu Pól 
nocnym, jak to sugerowały 
niektóre informacje prasowe.

Ministerstwo Żeglugi i Ge
neralny Inspektorat Przem. 
Rybnego stwierdzają równo
cześnie, te prace podjęte w 
kierunku unormowania cen i 
płac w rybołówstwie morskim 
posunęły się naprzód i w naj
bliższym tygodniu zostaną za 
kończone.

Tak zwiększyć dochodowość gospodarstw rolnych

Miodowe zyski
WIELU rolników zastana

wia się nad sposobami 
powiększenia dochodów 

swojej gospodarki. Znalezie
nie poza tą gospodarką dodat 
kowych wpływów pieniężnych 
nic jest rzeczą prostą — pra
cy w mieście nie można dziś 
otrzymać tik łatwo jak przed 
kilku laty. Zwłaszcza więc w 
liczniejszych rodzinach chło
pów małorolnych i średniorol 
nych sprawa intensyfikacji 
własnej gospodarki, sprawa 
rozwijania różnych jej dzia
łów ' — stała się problemem 
palącym

Rolnictwo jest zawodem, 
który posiada ogromne możli 
wości zatrudnienia siły robo
czej w ramach własnej go
spodarki przez wprowadzenie 
rozmaitych gałęzi produkcji, 
przynoszących doda'kowe do
chody. Jedną z takich ubocz
nych gałęzi produkcji je«t 
pszczelarstwo.

Mamy obecnie w naszym 
województwie ponad 35 tys. 
pni pszczelich. Więksr.ość pa
siek stanowią pasieki amator 
skie. 'Właściciele ich zajmują 
się pszczelarstwem przeważ
nie w czasie wolnym od pra
cy na roli. Mało jest nato
miast pszczelarzy trudniących 
się pszczelarstwem zawodowo, 
prowadzących pasieki złożone 
z kilkunastu pni.

W gospodarstwie kilkuhek

tarowym, bez uszczerbku dla 
prac; na roli, jedna osoba 
śmiało może zająć się hodo 
wlą pszczół i traktować ię pra 
cę zawodowo. Niestety, rolni
cy, a zwłaszcza młodzież wiej 
ska nie doceniają korzyści, 
jakie może dać ten zawód. 
Pszczelarstwo nie wymaga 
wielkich inwestycji. Koszt za 
łożenia pasieki, składającej 
się z 3—5 pni, łącznie z na
byciem rodzin pszczelich i nie 
zbędnego sprzętu — wynosi 
około 5 tysięcy złotych. Pań
stwo udziela na hm cel rol
nikom długoterminowych kre 
dytów.

Założenie pasieki nie wyma 
ga też większej przestrzeni — 
ule można ustawić w małym 
sadzie lub ogrodzie. Jeżeli roi 
nik ma blisko domu kawałek 
lasu — będzie to także dosko 
nałe miejsce na pasieki. 
Pszczoły bez trudu znajdują 
sobie „pastwisko".

Prawda, że w ciągu pierw
szych dwóch lat nowozałożo- 
na pasieka daje niewielką 
ilość miodu, wystarczającą za 
ledwie na potrzeby własnej 
rodziny. Ale już w latach na 
stępnych pszczelarz może o- 
trzymać co najmniej 10—15 kg 
miodu z ula. Miód ten oraz 
wosk można zbyć po dobrych 
cenach — państwo .płaci ho
dowcom pszczół 35 złotych za 
kg miodu. Gdy przyjmiemy, 
że niektórzy pszczelarze, np. 
w roku 1955 przeciętnie wy
bierali po 30 kg miodu z pnia, 
jasne się staje, że pszczelar
stwo jest wysoce opłacalne.

Hodowla pszczół daje też i 
inne znaczne korzyści. Obliczo 
no, że zwyżka plonu, zwłasz
cza roślin motylkowych, uzy
skana dzięki udziałowi pszczół 
w zapylaniu jest nawet 10—15 
razy więcej warta niż dochód 
z pasieki. Poza tym bez udzla 
łu pszczół o wiele słabiej owo 
cują sady i ogrody.

WTA KULIS WARSZAWSKICH 
TEATRÓW

Z teatrów warszawskich wiocho 
dzą wieści o przygotowaniach do 
kilku ciekawych premier. Naie* 
teć będzie do nich słynny „Fort 
Royal“ H. Monlherlanta, grany 
niedawno z ogromnym powodze
niem w „Comcdic Francaise0. 
Sztukę tę przygotowuje Teatr Pot 
»k| w reiyserii H. bzietyuskiego.

Poważnie zaawansowane są pra 
ce nad „ Muchami0 8artre‘a, w 
reiyserii Erwina Axera; w pręta 
stawieniu tym wystąpią — jaceK 
Woszczerot.icz, Tadeusz Łomnic
ki i inni czołowi aktorzy Teatru 
Narodowego. Ambitny Teatr Lu
dowy ma w swym planie reper
tuarowym sztukę Dumasa o słyń 
nym aktorze Keanle, w przerób 
ce Sartre‘a. Mówi się również □ 
nowej inscenizacji niewidzianego 
od lat na scenach polskich „Troi- 
lusa i Krcssydy0 Szekspira, w re 
tyseril Lidii Zamków, na scenie 
Teatru Wojska Polskiego. Wiel
biciele talentu Ireny Eichlerówny 
ujrzą ją niebawem w „SKlzie° 
Zapolskiej, tym razem w Teatrze 
Młodej Warszawy.

TRAGED1A STANISŁAWSKIEGO

„Pośmiertna tragedia Stanisław
skiego0. Takim tytuietn opatrzył 
Bohdan Korzeniewski swój inte
resujący artykuł w najnowszym 
rcszycle „Pamiętnika Teatralne-

Korzeniewski pisze, że dziś 
•.uchodzi nawet za pewien nie
takt artystyczny0 powoływanie 
się w Polsce na Stanisławskiego. 
<E<Ianipni Korzeniewskiego, podsta 
Wowa przyczyną tego stanu rze
czy jest następująca: „Król Edyp 
nie chciał na pewno zabić włas 
uego ojca, ani zaślubić własnej 
matki. Stanisławski także na pe 
wno nie chciał dokonać gwałtu 
na wszystkich teatrach krajów 
objętych rewolucją, ani narzucie 
im jednolitej martwej formy, czy 
li komunału. Jest to przecież w 
sztuce zbrodnia równą zbrodni 
ojcobójstwa i zbrodni kazirodz
twa. A jednak Edyp zabił ojca 
i poślubił matkę. A jednak Sta
nisławski — poprzez swoje po
śmiertne dzieło — przyczynił się 
znakomicie do zagłady wszelkiej 
oryginalnej myśli w teatrze i do 
panowania w nim nudy, prawie 
równej śmierci0.

Korzeniewski słowa te odnosi 
do jednego z „dwóch Stanisław
skich0 — tego drugiego. Staje 
natomiast „w obronie0 prawdzi
wego Stanisławskiego, artysty drę 
czonego do końca życia żądzą 
doskonałości — przeciw temu fał
szywemu Stanisławskiemu, dog
matykowi narzucającemu wszyst
kim swój spusób widzenia świa- 
UM.

FILMY ZA OCEANEM
Łysy jak kolano amant. Yui 

Brynncr, nowe bożyszcze kobiet 
amerykańskich, jest jadnak do
skonałym aktorem i wraz z łn 
grid Bergmann otrzymał nagro 
dę „Oscara0 za najlepszą krea
cję filmową w 1956 r. Za najlep
szy film amerykański 1956 roku 
krytyka amerykańska uznała „w 
Bo dni dookoła świata0 według 
Vernc*a, a za najlepszy zagranicz 
Dy — „La Stradę°.

Ciekawe, kiedy ujrzymy ów na 
grodzony filrn amerykański, sko
ro do Polski nie trafił do tej po
ry ani jeden z filmów wyróżnio
nych przez Amerykańską Akade
mię Filmową i Związek Nowojor 
■kich Krytyków Filmowych w U 
tach 1945—1955. Co gorsze, straci
liśmy zda je się w ogóle możli
wość zakupu wybitnego postępo
wego filmu amerykańskiego „Nul 
lepszo lata naszego życia0 oraz 
filmów Chaplina „Dyktator0 i 
wMons1eur Verdoux°.

Ba Uk* nolityke sakupa fil

mów amerykańskich centrala 
Wynajmu Filmów obciąża tylko 
i jedynie b. Dyrekcję Generalną 
„Filmu Polskiego0, ponieważ 
„ani CWF. ani Komisja Kwalifi
kacyjna wtedy w obecnej formie 
i składzie nie istniały0. Dyrek
cja generalna w dawnej formie 
i składzie też nie istnieje. A więc 
winnych nie ina. Filmów też.

List z Warszawy o modzie
Moja Kochanaf
Wiesz chyba, że kilka o- 

statmch dni spędziłam w 
Warszawie. Chciałabym po
dzielić się z Tubą moimi soo 
strzeżeniami o modzie war
szawskiej. Na pewno Cip to 
zainteresuje, jest nam prze 
cięż o wiele bliższa niż pa
ryska.

A więc słuchaj: pierwsza 
zasada — warszawianki 
..dbają o głowy, ręce i nc- 
gi" ''

Przeważa staranna fryzu 
ra — dobrana do typu uro
dy Mogą być więc włosy 
krótkie, koński ogon lub u- 
czesanie na „rusałkę". Poza 
tern klipsy — przeważnie 
„guziczki" i kapelusze — 
najczęściej ..budki" lub kubeł 
ki" noszone od rana do wie 
czora...

Wyjątek w tym wszyst
kim stanowią osóbki bardzo 
młode, hołdujące niedbałemu 
stylowi odziania. Maią ona 
włosy uczesane „na sierotki 
Marysię", długie, smętnie 
zwisające kosmyki. Szero-

Ruszyły z wiosną...

Konwój barek z węglem na kanale gliwickim w dro
dze z Gliwic do Koźla. CAF—fot. Grzęda

W ośrodku repatriacyjnym 
w Dunowie

Główny , problem stojący 
przed kierownictwem ośrod
ka w Dunowie — to znalezie 
nie zatrudnienia dla repatrian 
tów pochodzących z miasta.

Już obecnie w ośrodku w 
Dunowie na 200 repatriantów 
tam przebywających znikoma 
tylko ilość zamierza osiedlić się 
na wsi. Trudności tych nie nale 
ży pogłębiać przez zwiększa
nie liczby repatriantów o za
wodach typowo miejskich.

Sam ośrodek w Dunowie 
jest, poza niewielkimi braka
mi w zakresie urządzeń kultu 
ralnych, dobrze wyposażony. 
Może pomieścić około 350 o- 
sób, zapewniając im dobre 
warunki mieszkaniowe, dobre 
wyżywienie w stołówce i sta 
łą opiekę lekarską. Po urucho 
mieniu kina (2 razy w tygod 
niu), biblioteki i obiektów 
sportowych ośrodek w Duno
wie, położony w pięknej, lesi
stej okolicy, będzie jednym z 
lepszych ośrodków repatriacyj 
nych na Ziemiach Zachodnich.

(A. S.)

kie, niezgrabne, spódnice 1 
„rozdeptane" płaskie pantof 
le. dopełniają całości, bynaj 
mnie/ nie zachęcającej.

Ale to jest’tylko dygresja 
Wracam do zasadniczego to 
ku listu.

A więc moja droga, jak 
już cl napisałam, warsza
wianki dbają o swoje koń
czyny. Noszą więc modne ko 
torowe rękawiczki, a także 
kolorowe pantofle na płas
kim obcasie (gdzie takie do 
stać?) na wieczór czółenka 
lub ażurowe pantofelki na 
wysokim, cienkim obcasie.

A teraz krótko o „garder o 
bianej modzie". Kostiumikł i 
lekkie płaszcze nadal są mod
ne. Te pierwsze szyte są naj 
częściej z grubego materiału . 
w kratę lub z wełny ciemno- 
popielatej. Płaszcze najeżę 
ściej z popeliny — dwukolo 
rowe. Duże kołnierze nadal 
obowiązują Jako uzupełnie
nie stroju warszawskie ele 
gantki noszą kolorowe szyfo 
nowe szaliczki — najczęś

ciej w kolorze kapelusza t 
rękawiczek.

Acha, jeszcze coś o toreb 
kach — wracają do łask tzw 
konduktorki czyli torebki na 
pasku.

Jeżeli chodzi o prognozy 
na przyszłość, to aktualne 
jest to, o czym rozmawiah/ś 
my jeszcze jesienią. Pamię
tasz? Mówiłyśmy wówczas 
że wchodzą w modę komple
ty złożone z sukienki i bo 
lerka To będzie przypusz
czalnie ostatni krzyk wio 
sennej i letniej mody.

Pozdrowienia
AGNIESZKA

Jak gotować jarzyny?
Na pewno nigdy się nad 

tym nie zastanawiamy. Po 
prostu obieramy marchew
kę. wrzucamy do miski z 
wodą, gdzie leży czasem 
nawet przez godzinę.

Tymczasem... W ten 
sposób tracimy najcenniej
sze składniki odżywcze — 
witaminy.
Jak ustrzec Jarzyny przed 
tą stratą i zachować witaminy 
dla naszego „wygłodzonego"

Kamerun jest krajem, gdzie 
Istnieje zwyczaj wykupywania 
kandydatki na żonę. Ostatnio 
jednak tradycja ta jest coraz 
częściej łamana. I właśnie ten

Kuchnia przyszłości

oto „KUcnnia 
przyszłości0 — 
kuchnia ery e- 
lektronowcj. Pa
ni domu. Bie
dząc w tzw. cen 
trum planowa 
nia, czyta książ
kę i tylko naci 
ska odpowiednie 
guziki — wszyst
ko robi się samo.

Te cudowną 
kuchnię pokaza
no na wystawie 
urządzeń domo
wych w Chica
go.

FOT—CAF

fakt wywołał reakcję wśród 
młodych dziewcząt kameruń- 
skieh. Wypowiadają się one 
stanowczo przeciwko zniesie
niu zwyczaju opłaty za pannę 
młodą.. Kandydatki na żony 
uważają bowiem, że nieskia- 
danie wykupu przez mężczyzn 
przynosi dziewczętom ujmę. 
Nleponottenle żadnej ofiary 
przez młodego człowieka po|- 
mującego małżonkę — zda- 
niem panien — dowodzi Je
dynie braku zainteresowania z 
jogo strony. Rodzice posia
dający córki także wypowia
dają się za utrzymaniem zwy
czaju materialnego wynagro
dzenia zn ich wydapie.

Wielu ubogich chłopców ka- 
meruńskich nie może sobie 
pozwolić na posiadanie żony. 
Wysokie opłaty za małżonkę 
według mniemania mieszkań
ców Kamerunu sprawiaja, iż 
w wielu wypadkach małżeń
stwa so bardzo trwałe.. Do
świadczenia. jakie przeprowa. 
dz.ili Francuzi (Kamerun jest 
administrowany przez Francjo) 
wykazały, że małżeństwa za
warte bez onłat podatniejsze 
są na rozwody.

Jak już wspominaliśmy, o- 
bccnle w Kamerunie coraz 
więcej małżeństw kojarzy się 
bez tradycyjnych okupów. Wy 
korzenienie Jednak tego kosz 
townego zwyczaju potrwa je 
sreze dłuższy czas. Zwyczai 
nie zniknie, zanim w świado
mości mieszkańców tego kraju 
nie zaJda istotne zmiany.

w wiosennym okresie or- 
grnlzmu?

Przede wszystkim obie
rać Jak najcieniej, bo 
wszystko, co najbardziej 
wartościowe, gromadzi się 
tuż pod skórką.

Obrane Jarzyny trzeba 
wypłukać pod bieżącą wo
dą i zaraz przyrządzić. W 
ten sposób unikniemy w 
dużej mierze strat na ko
rzyść powietrza t (tak!) i 
wody.

A jak przyrządzać Jarzy
ny?

— Według Jednego z 
niżej podanych sposobów.
• Kalafiory, szparagi, 

ziemniaki, fasolkę szpara
gową najlepiej przyrządzić 
,,z wody" i podawać z ma
słem lub z masłem i ze 
zrumienioną bułeczką.
• Marchewka, kalarep- 

ka są najlżej strawne (waż
ne w żywieniu dzieci I cho 
rych) wówczas, gdy po 
ugotowaniu oprószy się je 
mąką i zaprawi, tuż przed 
podaniem, kawałkiem świe
żego masła.
• Marchewkę można po

nadto podprawić zasmaż
ką. 'W ten sposób przyrzą
dzamy także buraczki, ka
pustę.

Jest to bodaj najmniej 
racjonalny sposob przyrzą
dzania Jarzyn ze względu 
na tworzące się ciężko- 
strawne substancje I pew
ną stratę witamin. Lepiej 
już będzie podprawić bu
raczki lub inne rodz.aje Ja
rzyn śmietaną. Potrawa ta
ka Jest smaczna i zyskuje 
na wartości.

I na koniec kilka uwag 
ogólnych;

Jarzyny gotuje się na 
silnym ogniu w' malej ilo
ści wody. Warzywa zielone* 
np. szpinak, brukselkę, go
tować odkryte, wrzucając 

a wrzącą, ogolona wodę 
lylko w ten sposób zacho 
wują żywą, zieloną barwę.

Oprać. ?Ka

Nowiny kulturalne

W kraju gdzie za żonę się płaci

Zarówno stan zdrowotny 
jak i wydajn iść pasiek zależy 
od Umiejętności pszazelazza. 
Pszczelarstwo jak każda dzie
dzina hodowli wymaga wie
dzy teoretycznej i praktycz
nej. Bez umiejętności obcho
dzenia się z pszczołami, bez 
praktyki i zamiłowania — 
trudno prowadzić pasiekę. 
Poznanie tej gałęzi produkcji 
nie Jest rzeczą trudną, tym 
bardziej, że niedawno reaktv- 
wowany Związek Pszczelarzy 
prowadzi m. In. szeroką dzia
łalność instruktażową. Zwią
zek organizuje kursy doszka
lające, wystawy, pokazy, wy
cieczki do wzorowych pasiek.

Związek zamierza zająć się 
organizowaniem spółdzielni, 
które będą prowadziły skup 
i sprzedaż miodu. Spółdziel
nie te będą zaopatrywać ho
dowców pszczół w sprzęt, pro 
wadzić poradnictwo itd. Nie 
ulega wątpliwości, że przede 
wszystkim od pracy związku 
zależy podniesienie stanu 
pszczelarstwa w naszym kra
ju. Większość naszych pasiek 
jest jeszcze zaniedbana — 
przeciętna krajowa wydaj
ność miodu » jednego ula wy 
nosi zaledwie 4 do 5 kg (do
brze prowadzone pasieki cen
trali „Las" — których mamy 
13 tysięcy — otrzymują rocz
nie 20 kg miodu).

W poszukiwaniu dróg roz
woju gospodarstw rolnych 
warto, aby chłopi, zwłaszcza 
małorolni, zwrócili uwagę na 
tak dochodową gałąź produk
cji, jaką jest pszczelarstwo. 
Na rynku krajowym istnieje 
duże zapotrzebowanie na 
miód. Tymczasem spożywa się 
u nas zaledwie 20 dkg miodu 
na osobę rocznie, podczas gdy 
np. w Szwajcarii—6 kg! Roz
wój pszczelarstwa może więc 
przynieść duże zyski hodow
com i korzvść społeczeństwu.

I. NIZIAŁKOWSKA

Akcja osiedleńcza na tere
nie woj. koszalińskiego nie 
jest jeszcze należycie skoordy 
nowana. Dotychczasowe braki 
stopniowe są jednak usuwa
ne. Dzięki temu, że w miej
scowości Dunowo (12 km od 
Koszalina) uruchomiono dob
rze funkcjonujący ośrodek re
patriacyjny, akcja osiedleńcza 
będzie mogła przebiegać co
raz sprawniej. Konieczny jest 
jednak ściślejszy kontakt z 
kierownictwem tego ośrodka 
wszystkich instytucji zainfere 
sowanych w powiększeniu 
swych kadr pracowniczych. 
Najlepiej dotychczas z ośrod
kiem współpracuje WZR, w 
wyniku czego 7 rodzin repa
triantów objęło już wolne go 
spodarstwa indywidualne. Rów 
nież WZSP przejawia większą 
talicjatywę w ■wyszukiwaniu 
pracy dla repatriantów w spół 
dzlelniach pracy, wykazując 
przy tym troskę o zapewnie
nie mieszkań, względnie prze 
prowadzenie remontów znisz
czonych obiektów z funduszów 
spółdzielczych.



Już od przeszło dwóch ty 
godni obserwujemy wzmożo
ne tempo prac „siewnych” 
w ogródkach działkowych. 
Mieszkańcy Koszalina wyko 
rzystują każdy skrawek zie
mi. Ci co nie mają działek 
urządzają sob e ogródki przy 
domach. Jest zrozumiale, że 
taki „podręczny magazyn ja 
rzyń" — to duża wygoda 
dla gospodyni. Nic więc dz:w 
nego. że personel sklepu z 
nasionami załatwia dzlenn:e 
przeszło 250 osób. Gorzej 
jest w dni targowe. Obsłu
żyć 500 osób — to nie frasz 
ka.

Taki sam ruęfi maina zaob 
serwować również na rynku, 
przy stoiskach z nasionami. 
Największytn popytem cieszą 
się nasiona marchwi, pietrasz 
ki. bunczków. sałatki, rzod

kiewki i fasolki. Tych nasion 
na pewno nie zabraknie. Go 
rzej jest ze szczawiem, cebu 
lą — sianka i nawozami 
sztucznymi. Te ostatnie znaj 

dą się na pewno w sprzeda
ży wtedy, kiedy „koszaliń
scy ogrodnicy" będą już jed 
li posiane własnoręcznie ja
rzynki.

K U”.

Uwaga członkowie
rad robotniczych

’V celu udzielenia porno 
cy radom robotniczym Woj. 
Ośrodek Propagandy Par
tyjnej przeprowadzi w dn. 
11 bm. od godz. 16 do 19 
indywidualne konsultacje 
dla członków rad robotni
czych, członków rad zakła
dowych oraz sekretarzy 
podst. org. part.

Konsultacje odbędą się 
w lokalu Woj. Ośrodka 
Propagandy Partyjnej przy 
ul. Armii Czerwonej 47.

Kłopoty z meblami

Na »szczeblu« centralnym i wojewódzkim
rozdzielniki nie grają

Koszalin ińislada tylko Jeden sklep z meblami. Jak na m a
sło liczące przeszło 10 tys. mieszkańców - to Irothę za maio. 
Ale nie w tym rzecz, mole być Jui ten Jeden, bele był dob zt 
zaopatrzony. A z tym zaopatrzeniem bywa rotme, pizcwazmt 
źle a nawet wręcz tragicznie.

Na koszalińskim rynku przy stoisku z nasionami, 
'uch jak nigdy

Wycieczki »Orbisu«

które w Koszalinie rozkupio- 
no by w ciągu godziny, w in
nych miastach stoją w skle
pie i czekają tygodniami na 
nabywcę. Sądzę, że wypad
kom takim można zapobiec, 
zwołując naradę kierowników 
wszystkich sklepów podle
głych WZPD. Niech oni wypo

wiedzą się jakie meble są na 
danym terenie najbardziej po 
szukiwane. Nie zapominajmy 
również o tym. że w Kosza
linie przybywa nowych miesz 
kań, a tym samym wzrasta 
zapotrzebowanie na meble. 
Nie można np. jak to miało 
miejsce niedawno — przydzie 
lać dla Koszalina 6 szt. kre
densów, a dla Białogardu 4 
szt. bowiem zakrawa to na 
nonsens.

K. WOJCIECHOWSKA

OGŁOSZENIA
PRACOWNICY POSZUKIWANI

STRÓŻA nocnego na stadion i PRACOWNIKA fizycz
nego do prac przy konserwacji stadionu zatrudni od 
zaraz WCKS „GRANIT" w Koszalinie, ul. Morska 9. 
Zgłoszenia należy składać w sekretariacie.

K-366-1

„NOWA HUTA" — Piękności 
®o«y.

Seanse o godz. 15, 17, 19 I 21.
MDK — My dwoje.
Seanse o godz. 17, 19 1 21.
ZACISZE** — Nie ma pokoju 

pod oliwkami.
Seanse o godz. 18 1 20.
MPRB — nieczynne.
,,MUZA" — od 11 do 14 bm. — 

Łady Hamilton.
Seanse o godz. 17 i 19,20.

W czasie trwania Targów 
„Orbis" organizuje wyciecz
ki do Poznania, pociągiem i 
autobusami. Wycieczka pocią 
giem:

Odjazd z Koszalina 16 czer 
wca (niedziela) godz. 0,30.

Przyjazd do Poznania 16.VI 
godz. 8.43.

Wyjazd -z Poznania 17. VI. 
(poniedziałek) godz. 21.30

Powrót do Koszalina 18. VI. 
(wtorek) godz. 4.05.

Koszt wycieczki w klasie 
„A" — 217 zł.

W klasie „B“ — 187 zł.
W ramach kosztów mieści 

się dwudniowe wyżywienie, 
nocleg, zwiedzanie zabytków 
Poznania, ZOO. Palmlarni, bi 
let na imprezę artystyczną 
oraz zwiedzanie terenów tar 
gowych (z przewodnikiem).

INŻYNIERA lub TECHNIKA na stanowisko inspektora 
nadzoru c. o. poszukuje Dyrekcja Budowy Osiedli Ro
botniczych w Koszalinie, ul. Bracka 2. Warunki pracy* 
i płacy wg układu zbiorowego pracy w budownictwie. 

K-367-1

UWAGA!

Rodzice i ucząca się młodzież
Woj. Przedsiębiorstwo Handlu Artykułami
Galanteryjnymi „CENTROGAL" w SŁUPSKU 

posiada na składzie PEŁNY ASORTYMENT AKSAMIT
NYCH CZAPEK SZKOLNYCH wg ustalonych przez 
Ministerstwo Oświaty wzorów.

Żądajcie w sklepach uspołecznionych: 
MHD, PSS, PZGS i Domach Towarowych.

K—335-0

JgOCRAJl II na fali 387 m 
na dzień ii kwietnia (czwarteKl

Program dnts: «.55, 15.05.
Wiadomości; 5.00. 6.00. 7.00. 9.00, 

•.30. t2.04 10.00. 10.30. 20.00. 23.50
5.06 Muzyka rozr. 5.30 Rozmaito

ści roln. 6 10 Gra zespól Bleżanu 
<25 Kalendarz, rad. 6:30 Gimnasty
ko. 6.40 Piosenki. 7,10 Skrzynka 
poszukiwania rodzin PCK. 7.13 
Gra ork. Mantovaniego. 7.45 Błę
kitna sztafeta. 9.06 Przegląd pra
sy. 8.15 Muzyka baletowa. 8.36 
Muzyka chińska. 9,oo „Kożucha- 
Kłamczucha** — aud. dla kl. Iii. 
F 20 Koncert rózgi, wrocławskiej 
PR. 10.00 Rad. kurs nauki języka 
rosyjskiego, 10.20 „Od A do Z 
muzyki rozrywkowe!. 11.00 „Mo- 
nachomachla" — aud. dla kl. IX. 
11.30 Koncert uczniów średniej 
szkoły muzycznej im. Fryderyka 
Chopina w Warszawie. 12.10 Fe
lieton na tematy międzynarodo
we. 12.20 Przerwa. 15.10 Muzyka 
Ind. Holandii. 15.30 „Tańce 1 za- 
brwy z piosenką" — aud, dla 
dzieci. 16.05 Koncert ork. rozgł. 
łódzkiej PR. 16.50 „wielka narko
za" — pog. 17.00 Pieśni i tańce 
naszej ziemi. 17.15 Beethoven — 
I symfonia c-dur. 17.40 „Na war- 
nzawsklej fali". 18.00 Muzyka rozr. 
11.15 Muzyka I aktualności. 19.00 
Wiersze Andre Bretona. 19.10 Kon 
cert życzeń. 20.13 Kronika sport. 
20.30 Fala 56 . 20.40 Melodie rozr. 
20.30 Jean Francolx — „Diabeł 
kulawy" — opera komiczna. 21.20 
Felieton literacki. 21.30 Trans
krypcje orkiestrowe. 21.50 Muzy- 
ka tan. 23.00 Recital fortepianowy.

Dlaczego 
sklep papierniczy 
a nie galanteryjny?

We wczorajszym „Głosie" 
ukazała się notatka informu
jąca, że za kilka dni otwarty 
zostanie u zbiegu ulic Zwy
cięstwa i Armii Czerwonej — 
nowy sklep papierniczy. Za
bieram na ten temat głos, po 
nieważ uważam, że decyzja 
zlokalizowania właśnie w tym 
miejscu s*klepu papierniczego 
jest co najmniej nieprzemyś
lana. Przemawia za tym prze 
de wszystkim fakt, że prze
cież dosłownie 5 domów da
lej to znaczy przy ul. Zwycię 
sfwa 135 czynny jest dobrze 
zaopatrzony sklep papierni
czy „Demu Książki". Po cóż 
więc drugi?

W lokalu, w którym władze 
miasta projektują otwarcie 
sklepu papierniczego mieścił 
się swego czasu konsum. Mie 
szkańcy okolicznych ulic mog 
li w nim zaopatrzyć się w sze 
roki asortyment towarów. I 
tak np. można było otrzymać 
nie tylko artykuły spożywcze, 
ale również galanterię damską 
i męską, a nawet artykuły dro 
geryjne i elektrotechniczne. 
Pytam się dlaczego nie moż
na z' powrotem uruchomić w 
dym lokalu właśnie takiego 
sklepu. Jest to tym bardziej ko 
nieczne, że w omawianym re
jonie jest tylko jeden sklep z 
konfekcją damską i męską 
(u zbiegu ulic Grottgera i 
Zwycięstwa).

W tej sytuacji wydaje mi 
się, że decyzję o otwarciu skle 
pu papierniczego u zbiegu u- 
lic Zwycięstwa i Armii Czer 
wonej należałoby zmienić na 
korzyść otwarcia tam sklepu 
z galanterią damską, męską 
i dziecięcą i ewentualnie na
wet z artykułami elektrotech 
nicznymi i drogeryjnymi. Wa 
runki lokalowe pozwalają na 
to całkowicie, -

(kao)

Spółdzielnia Pracy Konserwacyjno - Remontowa 
w KOSZALINIE, ul. Zwycięstwa 107

wykonuj e
w zakresie budownictwa i konserwacji roboty dekar- 
sko-blacharskie, ciesielskie, murarskie, wodno-ka- 
nalizaeyjne i instalacji elektrycznej z materiałów 
własnych i powierzonych.

Informacja: nr teł. 752 wewn. 47
K-357-0

Wytwórnia Części Samochodowych w Koszalinie

i a w i a d a m 1 a.

że ma do sprzedania dia PGR i POM silniki „Zetor", 
części zamienne do silników „Zetor" oraz silniki 
ciągników z demobilu amerykańskiego.

K—351-0

UWAGA Czytelnicy »GLOSU«!
Dział ogłoszeń naszej gazety zamieszczać będzie: 

życzenia z okazji urodzin, imienin, 
ślubów itp.

Na życzenie czytelnika w ogłoszeniach będziemy także 
zamieszczali jako dedykacje wybrane przez niego frag
menty wierszy lub odpowiednie rysunki.

ogłoszenia matrymonialne
Jeżeli chcesz wstąpić w związek małżeński a nie mo

żesz znaleźć odpowiedniej kandydatki lub kandydata—* 
dopomoże ci w tym dział ogłoszeń

podziękowania
NAJLEPSZĄ FORMĄ WYRAŻENIA WDZIĘCZNOŚCI 

JEST PODZIĘKOWANIE W GAZECIE.
„Glos Koszaliński" — organ 

Komitetu Wojewódzkiego Pol 
sklej Zjednoczonej Partii Ro
botniczej.

Redaguje Kotegtnm w 8kta 
dzlet Ignac? Wlrakt (red. na 
czelnsl. Andrzej Czechowicz 
(z ca nazz. red.j, Marian 
Rehelka taekr rcd.», Jerzy 
Klaa Draki. Jerzy Lesia k. 
Wacław Nowak.

Redakcja — Koszalin, ollca 
Alfreda Lampe 20.

Telcfonyt centrala 454.
Sekretariat Redakcji — <38. 

tertaktor naczelny — 714.
Oddział w Słupsku. n1. Nie

działkowskiego 1. tel. M-95.
Oddział w Srczcclnku, Plac 

Wolności (gmach Prez. MRN), 
teł. 604.

Admlnlstraejąi Koszalin. Ol 
Mfreda Lampe 40. II p„ 
el. 38 58, 22-81
Ogłoszenia - Biuro oglowen 

Itsw „Prasa" Koszalin, ollca 
Alfredą Lampe 20. teł W-91

Wpłaty na prenumeratę P° 
•ztową przyjmują urzędy po 
estowe I listonosze

Tłoeionoi KZG w Koszau 
o1e.

pap. easet to e. vn kL
C-12 nr zam. 87

Po walnym zebraniu
delegatów-członków PSS w Koszalinie

Pod koniec ubiegłego miesiąca 
odbyło się w Koszalinie walne 
zebranie członków PSS. Celem 
zebrania było omówienie działal
ności PSS w roku 195S.

Jak wynikało ze sprawozdania. 
PSS mimo wielu trudności wyko 
nała zadania roku 195G- I tak np. 
detal wykonał plan w 101.44 proc-u 
piekarnie i ciastkarnia w 101 pro
cent, masarnia w 105,25 proc., wy 
twórnia wód gazowych i rozlew
nia piwa w 129.59 proc.

O tym, te spółdzielnia praco
wała rentownie świadczy najle
piej fakt, że dysponuje 2 inln. 
♦38 tys. ^2 zł czystej nadwyżki. 
7. tej kwoty ponad 243 tys. otrzy 
mają członkowie (udziały). Przy 
podziale zysku PSS poważne 
kwoty przeznaczyła na pomoc dla 
repatriantów, na wyposażenie naj 
lepszej drużyny harcerskiej, na 
nagrody dla samorządu Itp. cele.

W czasie dyskusji, która wy
wiązała Hę po sprawozdaniu, 
wiole krytycznych słów partio 
pod adresem Prez. MRN.

Ob. Nowakowska — członek ko 
mitetu sklepowego nr 12 poru

szyła sprawę zaplecza w tym skle 
ple. Mimo, że już dwa razy to
warzysz Gryz obiecał definityw
nie załatwić sprawę zaplecza, ja* 
do tej pory nic me zrobiono.

Były również głosy, mówiące o 
tym, że PSS jest traktowana P° 
macoszemu. Np. zarzucano, że 
lokale sklepowe z nowego budów 
nictwa przydziela się wyłącznie 
MIII). To samo dotyczy przydzta 
łów towaru. Postulowano, by 
Miejski Zarząd Handlu Uaktował 
PSS na równi z MHD.

Ponieważ na zebraniu obecny 
był tow. Gryz, pewne sprawy zo 
stały przez niego omówione.

Na zakończenie podjęte zostały 
wnioski i uchwały, zmierzające 
m. in. do podniesienia kultury 
handlu oraz wprowadzenia systema 
tycznego szkolenia pracowników. 
Postanowiono również wydió zde 
cydowaną walkę mankom oraz 
wszelkiego rodzaju nadużyciem-

Zobowiązano Zarząd PSS, by 
poczynił starania o uruchomienie 
pralni chemicznej*

K. W.

OGŁOSZENIA DROBNE

KUPNO-SPRZEDAŻ
MARKIEWICZ Józef. właściciel 
składu opalowego przy ul. Boh. 
Warszawy nr 30 w Szczecinku od 
sprzeda skład względnie przyj- 
mie wspólnika z gotówką.

<1-368 1

ROŻNE

7 KWIETNIA br. skradziono pa
miątkową tablicę lekarską na na 
zwisko Irena Danuta-Plutecka — 
Leyittoux lekarz-dentysta. Ktokol 
wiek wiedziałby o skradzionej ta
blicy proszony Jest o powiado
mienie za wynap-odzcnlcm 300 zl: 
Koszalin, i-go Maja 38.

G-309 i

NAUKA
KORESPONDENCYJNE lekcle 
księgowości, stenografii, Języków. 
Lódż 1, skrytka 297.

P 180-0

UNIEWAŻNIENIA
UNIEWAŻNIA się zgubioną pie
czątkę o treści: Zakład Remonto
wo-Budowlany. Mulawa Zygmunt, 
Słupsk, ul. Gdyńską 72.

<5-307-1

PODZIĘKOWANIA

FELCZEROWI Zdzisławowi Strzel 
czykowi, zam. w Wicewle, pow. 
Białogard pragnę przesłać gorącą 
podziękowanie za wyleczenie mo
jej córeczki z przewlekłej choro
by — wdzięczna matka — Stasiń
ska A.

I G-3«l

Wiosna pod znakiem
marchwi, pietruszki i sałaty

O godz. 18 — prasowy przegląd 
filmowy.

Miejsc 1.000. Zapisy indywi 
dualne i zbiorowe przyjmuje 
biuro „Orbis" w Koszalinie, 
ul. Zwycięstwa 28 do dnia 
1 maja br.

Równocześnie należy wpła
cić należność gotówką lub 
przelewem na konto PP i T 
„Orbis" w NBP I O M Kosza 
lin nr 607-7-344.

Zamówienia na wycieczki 
autokarem, dwudniowe lub 
jednodniowe przyjmuje „Or
bis" do dnia 20 kwietnia br. 
Koszt wycieczki 50 osobowej 
w kl. ,.A“ — 255 zl. od osoby 
w kl. „B*‘ 240 zl.

...I ZA GRANICĘ

W dniach 15. 16 i 17 bm. 
oddział „Orbisu" w Koszali
nie. ul. Zwycięstwa 28. przyj 
muje zgłoszenia na wyciecz
kę do Związku Radzieckiego 
(zwiedzanie poetów Morza 
Cząnięgo statkiem „Piotr 
Wielki"). Koszt wycieczki — 
3.715 zl., ilość miejsc — 2. 
Kandydaci na wycieczkę po
winni przy zapisie:

1) przedstawić dowód osobi 
sty i dokument wojskowy;

2) złożyć jedno zdjęcie;
3) przedstawić zaświadcze

nie stwierdzające zatrudnie
nie w zakładzie pracy lub in 
stytucji.

4) wpłacić sumę 3.715 zl 
plus 50 zł na koszty manipula 
cyjne.

Wszelkich informacji w 
sprawie wycieczek zagranica 
nych udziela „Orbis" w Ko- 
szalinie, ul. Zwycięstwa 28.

W późniejszym terminie
Orbis" organizuje wyciecz

kę do ZSRR na Kaukaz (ce
na 4.720 zł), do Bułgarii (ce
na 4.900 zl), CSR — Austria 
(cena 2.960 złl, Francji (cena 
9.585). Bułgarii samolotem (ce 
na 4.535 zl). CSR — Praga 
(cena 1.650 zl). Włochy (cena 
6.500 zl) i do Wiednia — We 
necji autokarem (cena 3.300 
zł).

DLA przykładu zajrzyjmy 
do rozdzielnika Centralne 
go Zarządu Handlu Me

blami. Dla woj. koszalińskie
go przydzielono m. in. (na 
kwartał) 35 kompletów sypiał 
nianych, 30 kompletów kombi 
nowanych, 29 kompletów sto
łowych, 100 szt. tapczanów ze 
Słupskiej Fabryki Mebli i 
2 tys. krzeseł wyściełanych 
produkcji Fabryki Mebli w 
Gościeninie woj. gdańskie. Te 
dwie ostatnie pozycje pozostr 
ły martwą cyfrą na papierze 
Okazało się. że . tenże sarr 
CZHM wysyłając do wymie
nionych fabryk plany rozdzie 
nikowe pominął w nich Ko
szalin. Jednym słowem z tal 
czanów i krzeseł na razie ni
ci. Wprawdzie Woj. Central: 
Przemysłu Drzewnego wysla 
la już odpowiednie pisma di 
CZHM, ale czy sprawa ta zo
stanie szybko załatwiona — 
nie wiadomo.

Powiedziałby ktoś, że ni< 
powinniśmy napotykać ns 
trudności przy zaopatrywana 
się w meble, bowiem mamj 
fabryki mebli w Słupsku, Ko
szalinie. Białogardzie. Nieste
ty, sprawy te wyglądają ina
czej. Nasze fabryki mebli na
leżą do przemysłu kluczowe
go, a jedynym czynnikien* 
przydzielającym masę towan 
wą z tych fabryk jest Cen
tralny Zarząd Handlu Mebla
mi. Nasza Woj. Centrala Prze 
myslu Drzewnego ma prawe 
zaopatrywać się bezpośrednie 
tylko w fabrykach mebli prze 
myslu terenowego i spółdziel 

i czego.
Jeśli zaś chodzi o produk

cję zakładów przemysłu tere
nowego, to pozostawia ona 
wiele do życzenia.

Wprawdzie Już pierwsze „ja 
skólki" — zwiastuny lepsze) > 

(Ciekawszej produkcji. Np. stolar
nia Słupskich Zakładów Przemy
słu Terenowego obiecała wypu
ścić na rynek nowy wzór pokoju 
stołowego. Białogard będzie praw 
dopodobnie produkował luksuso
we tapczany z przystawką, zas 
KZPT pomyślały już o nowym 
modelu stolika pod radio, podob 
no prototyp takiego stolika juz 
wykonano. Według zdaniu dyrek 
tora handlowego WCPD Jest on 
dosyć ładny I praktyczny. Ponad 
to prowadzone sa ożywione dy
skusje między WCPD a „Dębem 
Pomorskim,, i Koszalińska Spół
dzielnia Artysty czno-si-.órzano- 
Drzewną na temat ewentualnej 
produkcji urządzeń przedpokoju, 
(łbie zainteresowane placówki 
miały przedłożyć kalkulację. 
Szkoda, że do tej pory nie uczy
niły tego.

Jeśli piszemy Już o próbach, 
zmierzających do zrobienia „cze
goś" nowego, to warto wspom
nieć o urządzeniach kuchennych. 
W dalszym ciągu nasz przemysł 
meblarski nie może zdecydować 
się na produkowanie bardziej no 
woczesnych, higienicznych i ład
niejszych mebli kuchennych. Te. 
które obecnie znajdują się w 
sprzedaży — mogły się podobać 
naszym babciom. Jeśli nawet na 
tego rodzaju meble jest, popyt — 
to tylko dlatego, że ludzi zmusza 
do tego konieczność, nie mają 
bowiem wyboru.

A teraz sprawa druga. Che 
dzi o rozdział mebli w skali 
wojewódzkiej. I tu należy 
mieć trochę pretensji dc 

: WZPD. który rozdziela meble 
i na placówki sprzedaży deta
licznej według planów obroti 

. a nie według istotnych po
ił rzeb. W wyniku tego zdarza- 
Iją się tekie historie, że meble

WYKONUJĘ siatki ogrodzeniowe 
z własnego i powierzonego mate
riału. Kanabaj w., Sławsko, pow. 
Sławno.

( G 274-0



Ile radioodbiorników 
jest na świecie

Przekonałem się po kilku kwadransach, że obrana 
przeze mnie linia postępowania, jest słuszna. Nie na
leżało się obawiać dekonspiracii poszukiwań ze strony 
Tobiasa czy jego córki. Łączyło nas wbrew wszelkim 
pozorom zrozumienie prawdy, że są, że istnieją kwe
stie wobec których rozjątrzone przecież w najwyższym 
stopniu animozje narodowościowe, trzeba odsunąć na 
plan dalszy...

Miałem zatrzymać się jeszcze w Szczecinie w ciągu 
dnia następnego — i umówiliśmy sie w końcu z To- 
biasem, że jeśli zdoła się dowiedzieć czegoś o osobie 
Lotti. zostawi mi wiadomość w komendzie miejskiej.

Było około północy, kiedy powróciłem z Golniowa 
na kwaterę w śródmieściu, przez cały czas pozostając 
pod urokiem gościny w domu Tobiasa. Znaleźliśmy 
jednak wspólny język. Nasza postawa wobec hanieb
nych incydentów i szowinistycznych ekscesów, któ
rych .skądinąd wtedy w Szczecinie nie brakowało — 
była taka sama. Nie zawsze znajdowało to wytłuma
czenie w zwykłej, pierwotnej chęci zemsty za zbrodnie 
hitlerowskie...

Następny dzień, aż do wieczora przeszedł mi na za-

Ogłoszony w Stanach Zjed 
noczonych rocznik statystycz 
ny ONZ podaje, że na całym 
świecie, pod koniec 1955 ro
ku znajdowało się 290 mi 
lionów radioodbiorników. Ro 
cznik podaje dalej, że w 
Stanach ''jednoczonych znal 
dowało się z tej liczby 138 
milionów aparatów radio 
wych. a w Związku Rędziec 
kim — według oficjalnych 
danych dostarczonych przez 
Główny Urząd Statystyczny 
ZSRR — było pod koniec 
1955 roku 26.5 miliona apa
ratów odbiorczych, z czego 
19.5 miliona stanowiły głoś 
niki, transmitujące program 
z radiowęz.łów.

Większość czynnych na 
świecie radioodbiorników 
znajduje się w Ameryce Pół
nocnej. około 1/4 w Europie 
z wyłączeniem Związku Ra
dzieckiego.

Pod koniec roku 1955 na 
tysiąc mieszkańców przypada 
ło radioodbiorników: w Sta 
naeh Zjednoczonych — 622 
w Oceanii (głównie Austra 
lia. Nowa Zelandia i Hawa 
jo) — 207. w Europie — 
190, w ZSRR - 129, w Ame

ryce Południowej — 80, w 
Afryce i Azji — 14.

Przeciętnie na świecie. na 
1000 mieszkańców — 108 po
siadało pod koniec 1955 roku 
tadioodbiornik

Chciał skakać 
z10 m trampoliny

Aiderman Herbert Mensom 
70-letni burmistrz Blackpool z 
trudem dał sobie wyperswado
wać, by ni rozpoczęcie sezo
nu na miejskiej pływalni nie 
skakać z 10 metrowej trampo
liny. Główny intendent pły
walni Jack Hillingworth wło
żył wiele wysiłku, by przeko
nać burmistrza do oddania 
skoków jedynie z wysokości ? 
metrów.

Przypomniał on przy tym 
burmistrzowi, że najstarszym 
człowiekiem, który skakał z 
10 metrowej wysokości na pły
walni w Blackpool był 43- 
letni b. mistrz pływacki, który 
następnie przez dłuei czas na
rzekał na różne dolegliwości 
spowodowane śmiałymi sko
kami.

W Polsce prze 
bywa aktorka za 
chodnio - nie
miecka Sonia 
Ziemann. Choć 
występowała o- 
na w wielu do
brych filmach w 
Polsce znamy 
ją tylko z filmu 
„Wesołe kumosz 
ki z Windsoru 
Sonia Ziemann 
została zaanga
żowana przez 
Aleksandra For
da i będzie kre 
ować główną 
rolę w filmie, 
„Ósmy dzień ty- 
godnia".

Na zdjęciu; 
Sonia Ziemann.

HUMOR

latwianiu różnych formalności, związanych z likwi
dacją dość rozgałęzionej bandy Wehrwmlfu. Sprawa 
Lotti pozostawała tymczasem w zawieszeniu. Od To
biasa brak było jakichkolwiek sygnałów — 1 już my- 
ślałem, że naprawdę wrócę do Warszawy z pustymi 
rękoma, kiedy’ dosłownie na kilka minut przed od
jazdem, zadzwonił telefon z biura przepustek.

Tobias przyszedł właśnie do komendy z najbardziej 
nieprawdopodobną i niespodziewaną wiadomością. Po
trząsał siwą czupryną, miął w ręku czapkę, przymrużał 
blade, spłowiałe powieki i nie mogąc się zdobyć na nic 
innego — powtarzał na korytarzu imię: Elzai Elza!

Dopiero po kilku minutach, już w gabinecie komen
danta miasta, zrozumiałem, że oskarża własną córkę, 
że Elza i Lotti to jedna i ta sama osoba! Jej niezwy
kle zachowanie się w ciągu tamtego wieczoru, kiedy 
byłem 2.3 Golniowie wzbudziło w nim jakieś straszne, 
z początku nie dające uzasadnić się niczym podej
rzenia. Ja sam nie wyczułem niczego, za mało ją 
widać znałem.

Tobias udając wczoraj, że wyjeżdża w południe na 
połów 1 wróci dnia następnego, schował się blisko 
domu, w szopie służącej za skład opału 1 narzędzi. 
Równocześnie obserwował przez szparę jej poczynania. 
Z początku zajęta była zmywaniem naczyń po obie- 
dzie. Potem, będąc już jakby pewna, że odjechał 
1 jest daleko, wzięła łopatę i wyniszczyła do szczętu 
wszystkie krzewy caprifolium. Przed zmierzchem 
ubrała się do wyjścia. Zamknęła dom, po czym wstą
piła właśnie do szopy. Ukryty za belkami, widział 
jak zakopuje jakieś dokumenty... Kiedy odeszła — 
wykopał legitymację SS i jej własnj' pamiętnik... Tyl
ko najwyższym wysiłkiem woli udało mu się zachować 
spokój. Pozostał w pobliżu domu. Czekał... Mijały 
godziny.

Dopiero koło północy Elza pojawiła się z powrotem, 
nie zauważywszy w ogóle jego obecności. Położyła się 
spać. Spała, spokojnie, podczas gdy odczytywał 
w kuchni słowo za słowem, najbardziej potworny do-

Podatki i życie
oczywiście, będziemy ją oce
niać na podstawie podat- 
ków.  (ed)

Jeszcze o występach szermierzy we Wrocławiu

W Wielkiej Brytanii, mai 
Żeństwo z dwojgiem dzieci, 
które na swoje utrzymanie 
w latach 1938—39 rocznie 
wydawało 620 funtów szter- 
łingów, potrzebuje obecnie 
2000 funtów szterlingów rocz 
nie. aby utrzymać się na tym 
samym poziomie. A od sumy 
2000 funtów szterlingów do
chodu rocznego rozpoczyna 
się opodatkowanie za nad
zwyczajne dochody. Zatem 
choć będą żyli tak samo jak 
w r. 1938—39. można będzie 
powiedzieć, że ich stopa ży 
ciowa się podniosła. Jeżeli,

Liczby mówiq
Projekt rządowego hudżrtą 

japońskiego na rok 1957 wy
rażał sie sumą 1 nr 5<u ooo noo 
jenów, l unkcjonarlusze japoń
skiego ministerstwa finansów 
stwierdzili, ie liczba ta, pisana 
znakami japońskimi, może być 
Interpretowana następująco: 
„wszyscy zmasakrowani-. W 
pięć dni później, po wielu In
terwencjach, budżet został 
zmniejszony o 100 milionów 
jenów. Nowa liczba może być 
odczytana: „wszyscy szcze- 
śliwl“.

Nie wiadomo, czy redukcja 
budżetu dotyczyła wydatków 
zbrojeniowych . ..

kurnent, z jakim mógł się był zetknąć.
Teraz już wszystko stało się dla niego jasne. Wy

szedł z domu i błąkał się po okolicy aż do świtu. 
Wcześnie rano wziął z szopy w podwórzu linę 1 uda
jąc, że przyjechał z połowu — wszedł do kuchni. 
Jak zawsze gotowała mu kawę.

Stanął w progu i spytał:
— Dlaczego zniszczyłaś caprifolium, Elzo?
— Caprifolium? Ja doprawdy o niczym nie wiem. 

Chodziłam wczoraj na spacer... A tyś już przyjechał, 
ojcze? — odpowiedziała jakby nie rozumiejąc pytania.

— Wyjdź ze mną na podwórze, Elzo — zabrzmiało 
stanowcze polecenie.

Otarłszy ręce o fartuch, wyszła posłusznie — a wte
dy rzucił się na nią: ściął ją od razu z nóg i związał 
dookoła liną, po czym zawlókł oniemiałą i zaskoczoną 
do szopy. Tam sprawdził jeszcze więzy, zamknął 
drzwi na kłódkę, zaparł je paroma belkami...

I opowiadał mi już teraz o wszystkim, mimo po
czątkowego zdenerwowania — spokojnie, tak jakby 
opowiadał o czymś, co go wcale, ale to wcale nie do
tyczyło.., Kończąc, oddał mi klucze od domu i od 
szopy i zapowiedział, że teraz naprawdę udaje sie na 
połów. Prosił, ażeby później schować klucze we wska
zanym miejscu w Ogrodzie. Pamiętnik, jak również 
legitymacja SS znajdowały się na strychu. Roztrzęsio
ny i zdenerwowany — zupełnie o nich zapomniał.

Jeszcze tego samego dnia rozpoczęła się ponura seria 
pozostających na długo cierniem w pamięci prze
słuchań.
• Elza, której pseudonim obozowy brzmiał: Lotti, zo
stała zwerbowana w roku czterdziestym drugim do 
Slchercheitsdienstu. Od roku czterdziestego trzeciego 
do wiosny czterdzieści pięć, pełniła różne funkcje po- 
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wszystko, czego można się było spodziewać, źouias 
przypuszczał w tym czacie, że Elza jest tylko urzęd
niczką, zatrudnioną w ramach totalnej mobilizacji 
w prawmyśle zbrojeniowym..

Rybak łapie ryby
na ślubnym kobiercu

Było oczywiście wiele Śmie
chu, gdy na ślubnym kobier
cu w Jednym z urzędów sta
nu cywilnego w Hanowerze 
(NRF) stanął pan Hccht, trzy
mając pod rękę wzruszoną 
pannę młodą, nazwiskiem Aal. 
Hecht znaczy bowiem po nie
miecku „szczupak-, zaś Aal — 
„węgorz". Świadkowie mieli 
jeszcze Inny powód do weso
łości: dwaj drużbowie pana 
młodego nazywali się Weiss- 
tlsch (płotka) 1 Zander (san
dacz). Najzabawniejsza była 
Jednakże chwila, w której na
zwiska czworga bohaterów u- 
roczystotcl ślubnej przeczytał 
urzędnik stanu cywilnego. U- 
rzędnlk parsknął śmiechem, a 
potem wyjaśnił, że nazywa 
się .,. Fischer (rybak).
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„KOMEDII LUDZKIEJ’.

Działacze szermierki z na
szego okręgu. zwłaszcza ze 
Sławna, zostali zaskoczeni 
wiadomością PAP donoszącą 
o walkach szermierzy siedmli; 
mi;^t we Wrocławiu.

Informacja była dość po
bieżna, nie relacjonowała 
walk w poszczególnych bro- 
rtiach. Podała tylko, że naj
lepsi byli zawodnicy Wrocła
wia, wśród których walczył

Jeden olimpijczyk — Kuszew
ski.

W sprawozdaniu PAP za
pomniano o innych zespołach, 
w tym i o koszalińskim, któ
ry przecież odniósł kilka suk
cesów.

Działacze Sławna uważają, 
że informacja ta była krzyw
dząca dla reprezentacji na
szego województwa. Wczo
raj otrzymaliśmy wiadomość 
telefoniczną ’ ze Sławna. — 
W. Posiadało opowiedział w 
kilku słowach o przebiegu za
wodów.

Bezspornym Jest fakt, że 
najlepsi byli szermierze wroc
ławscy. Ale obok Kuszew
skiego walczyły takie „gwiaz
dy" jak Wojciechowski — wi
cemistrz świata Juniorów o- 
raz Krajewski — olimpij
czyk z Helsinek.

Ekipa koszalińska zajęła o- 
statecznie szóste miejsce 
fprzed Zieloną Górą, która 
oddała punkty walkowerem).

Szósta lokata nie Jest suk
cesem. Mogło być lepiej, gdy
by w szabli walczyło trzech, 
a nie dwóch naszych zawod
ników. Pieczyński bowiem 
nie wyjechał do Wrocławia

Ponadto nie przybyli na tę 
Imprezę sędziowie. Organiza
torzy postanowili więc, że ar
bitrami będą sędziowie przy

byli z poszczególnymi ekipa
mi. W składzie Koszalina sę
dziów zabrakło. Prowadzący 
walki sędziowie Gdańska, 
Wrocławia, Szczecina fawory
zowali wyraźnie swoich za
wodników.

Największy sukces odnie
śliśmy w bagnecie zajmując 
zespołowo drugie miejsce. W 
tej bron! Hulalko ze Słupska 
zajął pierwsze miejsce. Pola
nek — 6. Maruda — 9. Zdo
bywca 6 miejsca — Polanek 
pokonał m. In. mistrza Pol
ski Smialkowsklego (3:0) u- 
r.iożliwlając tym samym swe
mu koledze zdobycie pierw
szego miejsca.

W niedzielę start 
do pucharu WKKF 
w boksie
Osiem zespołów pięściarskich 

naszego województwa zgłosiło się 
do rozgrywek bokserskich o pu
char WKKF. Pierwsze spotkania 
odbędą się w nadchodzącą nie
dzielę. Spotkają się w nich: w 
Świdwinie: Rega — Łechta Szcze
cinek, o godz. 13, w Kołobrzegu: 
Barka — Bałtyk Koszalin, godz. 
16. w Darłowie: Szkwał — WKS 
234. godz. 12, w Stupsku: Czarni 
— Grvj Słupsk, godz. 13.

Wśród uczestni 
ków pucharu 
brak jest druży
ny koszalińskie
go Granitu. Wie
my o obecnych 
trudnościach w 
wystawieniu sil
nego składu. Jod 
nak „dziesiątka" 
bokserów znala
złaby się. Nie- 
wystawienie dru 
tyny nienajle
piej świadczy o 
pracy działaczy

bokserskich Granitu.
Przypominamy. że obrońcami 

pucharu sa pięściarze WKS 234.

Bez słów...

Rys. Z. OLESIA SK!

Do Skarżyska 
„na przełaj” 
jadą lekkoatleci

W nadchodzącą niedzielę 
nasi czołowi biegacze, zwycię 
zcy eliminacji wojewódzkich, 
które odbyły się w Szczecin- 
ku, jadą na centralne biegi 
przełajowe. Impreza ta odbę
dzie się w Skarżysku.

Ekipa koszalińska liczy 15 
biegaczy i biegaczek. W po- 
taz-czególnych konkurencjach 
okręg nasz reprezentują: 700 
m dziewcząt: Jasiewicz i Tar 
nowska, 800 m juniorek — 
Góralczyk i Zwierzchowpka. 
800 m seniorek — Krawczyk, 
1500 m seniorek — Kulesza i 
Przysiwek: 1900 m młodzików 
— Mazurkiewicz. 2000 m ju
niorów — Stanik i Michal
ski, seniorzy 3000 m — Brzo
zowski i Barta, 6000 m — Kra 
wiec i Kęcel, 12.000 m — 
Walczak.

Wybrano więc najlepszych, 
a przynajmniej tych, którzy 
iuż na r mTOft-n sezonu Wyka 
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niem. W poniedziałek dowie 
my się, jak wypadli koszsli- 
nianie w pierwszym tegorocz 
nym starcie ogólnopolskim.

Ze świata
Finał turnieju tenisowego w 

Klngstonę (Jamajka) wygrał Ame 
rykanin Sexas bijąc Brazylljczy- 
ku Vlera 4:6, 6:3, 6:0, 6:4.

• • •
Czternastu partia meczu szacho 

weno Botwlnnlk — Smysłow za
kończyła atę po dogrywce wynU 

misowym. W męczu pro
śmy slow 7,6:6,6 pkt.

• * •
W drugim meczu tenisa stoło

wego pmgpongiścl Japonii poko
nał) analiz 7:a,

Bez słów...


